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مخالفان سیدرضا صالحی امیری 

برای رای  نیاوردن گزینه پیشنهادی وزارت 
میراث فرهنگی، علیه او شب نامه پخش کردند
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حسین سیمایی صرافحسین سیمایی صراف، وزیر پیشنهادی علوم، تحقیقات و فناوری ، وزیر پیشنهادی علوم، تحقیقات و فناوری 

و و سیدعباس صالحیسیدعباس صالحی، وزیر پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی، هر دو برآمده از مکتب خراسان ، وزیر پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی، هر دو برآمده از مکتب خراسان 
و تحصیل کرده حوزه هستند که حضورشان در کابینه با استقبال روبه رو شده استو تحصیل کرده حوزه هستند که حضورشان در کابینه با استقبال روبه رو شده است
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فرصت ظفر 
چرا حضور دکتر ظفرقندی در دولت چهاردهم

فرصتی برای تعادل و مهار بحران های پیشرو است؟

حوزه سلامــت ایــران در حســاس ترین نقطه عطف 
ســال های اخیر اســت. مســائل بحرانــی، پیچیده و 
درهم تنیده این حوزه با سرعت رو به افزایش است و از 
سوی دیگر، امکانات حل مســاله ما اندک و با شتاب 
رو به تضعیف می رود. به  عنوان ناظر چندین ســاله این 
حوزه به جــرأت می توانم بگویم در میــان این ناترازی 
فزاینــده حضور دکتر ظفرقندی فرصتــی برای تعادل و 

مهار بحران های پیشرو است:
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فرسایش است.
کمبود منابع، دســتگاه سلامت را با مشــکلات   .5
روزمره، که از هم اکنون انباشــتی یک ساله دارد، 

مواجه ساخته است.
برنامه اصلاح که مورد توافــق ذی نفعان مختلف   .6

باشد، موجود نیست.
تضاد منافع مدیران، ناکارآمدی و فساد با رشدی   .7

سرطانی رو به تزاید است.
بزرگ ترین موج مهاجرت نیروی انســانی در این   .8

حوزه ظهور کرده و رو به تزاید است.
وضعیت کادر سلامت به ویژه پرســتاران بحرانی   .9

است.
 Wاین همه موجب شده است تا

 هزینه های درمان برای مردم به ویژه اقشار آسیب پذیر 
تحمل ناپذیر باشد. 

 امکانات مناســب درمانی در دســترس همه به  ویژه 
اقشار آسیب پذیر نباشد.

 ترس از بیماری و عواقب اقتصادی آن آسایش روانی 
را از مردم به  ویژه اقشار آسیب پذیر سلب کرده است.

 در برابــر ایــن کلاف پیچیده و عمیــق امکانات حل 
مساله ما چیست؟

مدیریت و نیروی انسانی  .1
منابع و امکانات   .2

توافق با حاکمیت و ذی نفعان مختلف برای اصلاح   .3
بزرگ

 W در وضعیت ناترازی موجود، حضور ظفرقندی در
وزارت بهداشت بزرگ ترین فرصت است:

  مدیریت و نیروی انسانی را ارتقا خواهد داد.
 هیــچ مخالفــی در سلامــت و مدیریــت او و توجه 

ویژه اش به کادر سلامت شبهه ای ندارد.
  می تواند منابــع و امکانات دولت را با توجه به ارتباط 
دیرین نزدیک صنفی با رئیس جمهور، معاونت اجرایی 

و ... برای حل مسائل بسیج کند.
 پشــتیبانی مدیران ارشــد جناح هــای مخالف از او، 
پزشــکان امین رهبری نظام، حکایت از ظرفیت بالای 

او برای اجماع سازی و توافق جهت حل مسائل دارد.
نمایندگان عزیز!

چشم انداز پیش روی حوزه سلامت بحرانی است. در 
ادامه روند موجود بی تردید حوزه های انتخابیه شما نیز با 
کمبود کادرهای درمان، افت خدمات و نارضایتی مردم 
روبه رو خواهند بود. از فرصت ظفر برای حل مشکلات 

و کسب رضایت مردم بهره ببرید.

نیما فاتح 
کارشناس مدیریت سلامت

سه سال گذشته سختی های زیادی بر اهالی علم و فرهنگ 
کشور گذشت. وزارت علوم، تحقیقات و فناوری همچنین 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجری محدودیت های 
قابل توجهی برای اســتادان، دانشــجویان و هنرمندان 
بود. این دو وزارتخانه در دولت سیزدهم همه امکانات 
ستادی خود را دربست در اختیار دیدگاهی قرار داده 
بودند که معطوف به اســتراتژی جبهه پایداری بود. 
علاوه بر این، هر دو وزیر اختیارات اندکی داشتند 
و شایعه تصمیم گیری جمیله علم الهدی در وزارت 
علــوم و نیز نفوذ برادران نیلی در وزارت ارشــاد 
همواره به گوش می رسید. اخراج استادان منتقد 
و دانشــجویان معترض از دانشگاه همچنین 
ممنوع الفعالیت های گوناگون برای هنرمندان 
بخشی از عملکرد دولت سیزدهم در عرصه 
علم و فرهنگ کشور اســت که کم وبیش 
در رســانه ها بازتــاب یافتــه اســت. اما 
پرپیداســت که عقب رفت های متعددی 
در حوزه کاری وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری و وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی رخ داده است که جبران آنها 
نیازمند مدیران مدبــر و میانه رویی 
اســت که هم به سیاســت بازی در 
علم و فرهنگ کشور پایان دهند، 
دانشجویان  استادان،  تکریم  هم 

و هنرمندان را در ســرلوحه کار خود قرار دهنــد. هرچند با نظر به 
بحران های جاری در عرصه علم و فرهنگ کشــور، بازگشــت این 
دو وزارتخانه به جایگاهی که متولی امور حرفه ای پیش بینی شده در 
قانون باشــد، کار سهل و آسانی نیســت. با این حال در چارچوبی 
اعتدال محور و با در نظر گرفتن مختصاتی که برای فراهم شدن دولت 
وفاق ملی ترسیم شده است. بهترین گزینه های ممکن برای اداره این 

دو وزارتخانه در نظر گرفته شده است. 
معرفی »حســین ســیمایی صراف« برای تصدی وزارت علوم، 
تحقیقات و فنــاوری و »عباس صالحی« و برای وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از سوی مسعود پزشکیان به مجلس شورای اسلامی، 
گام نخســت از فرآیندی است که استادان، دانشجویان و هنرمندان 
در دوره جدید خواستار پیمودن آن هستند. فرآیندی که در آن سکان 
علم و فرهنگ به دست افرادی با اهلیت و مدیرانی با کفایت باشد. 
به نظر می رســد این دغدغه با رای اعتماد مجلس شورای اسلامی 
به سیمایی و صالحی برطرف شود و مسیر جبران اشتباهات مهلک 
گذشته پیموده شــود. اما چرا سیمایی و صالحی بهترین گزینه های 
ممکن مسعود پزشکیان هســتند، چرا می توان به آنان اعتماد کرد؟ 
برای پاســخ به این پرسش نگاهی به ســابقه و صبغه این دو چهره 

علمی و فرهنگی کشور خواهیم انداخت.
حسین ســیمایی صراف در دو نهاد علمی قدیم و جدید ایران 
تحصیل کرده است. او دانش آموخته حوزه و دانشگاه و نخستین 
فردی است که در میان فارغ التحصیلان علوم انسانی به مقام عالی 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری می رسد. شخصیت سیمایی به 
خاطر مؤانست با سنت )تحصیل فقه و اصول در حوزه علمیه قم( 
و مواجهــه با تجدد )تحصیل علم مدرن در دانشــگاه(، آمیزه ای 
از معارف جدید و قدیم اســت. رویکرد مدیریتی او نیز به تبعیت 
از تیپ فکری او معطوف به میانه روی و اعتدال اســت. سیمایی 
با همین رویکرد در جایگاه دبیری هیات دولت در کابینه حســن 
روحانی عملکرد موفقی داشت و ابراهیم رئیسی نیز خواهان ادامه 

فعالیت او بود که با مخالفت ســیمایی روبه رو شد. مخالفتی که 
نشانی نمادین از فاصله گذاری او با هرگونه تندروی و افراطی گری 
در عرصه های مدیریتی کشــور است. یکی از محسنات سیمایی 
کسب تجربه در جایگاه معاونت پارلمانی وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری اســت که همراه با تجربه دبیری هیــات دولت، ذهنی 
ورزیده و دستی توانمند به او برای تعامل با کمیسیون های مختلف 
دولت و مجلس برای ارتقاء وضعیت کیفی آموزش عالی کشــور 
و توقف هزینه تراشــی های بی مورد در قالب ارتقاء وضعیت کمی 
دانشگاه ها و  پژوهشگاه ها بخشیده اســت. می توان امیدوار بود 
که شلختی کنونی که در ساختار اداری آموزش عالی ایران حاکم 
است با نگاه حرفه ای و ستادی سیمایی برطرف شده و فراتر از آن 
با بازگشت عقلانیت و رواداری به عرصه دانشگاهی کشور، روند 

نادرست برخورد با استادان و دانشجویان متوقف شود. 
ســیدعباس صالحی، مدیری چندجانبه اســت. هم مقامات 
عالیه نظام به او اعتماد دارند، هم با عملکردی که در دوره معاونت 
فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در کابینه اول حســن 
روحانی و در وهله بعد وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در کابینه 
دوم حسن روحانی داشت تا حد زیادی مورد تایید اهالی فرهنگ 
و هنر کشــور نیز قرار دارد. در دوره او کتاب های متعددی پس از 
سال ها اجازه نشر گرفت و سهل گیری در موسیقی و سینما تا اندازه 
قابل قبولی رعایت شد. در دوره مدیریت او در روزنامه اطلاعات 
در دو ســال اخیر نیز بار دیگر شــاهد برون داد، روحیه اعتدال و 
میانه روی او بودیم. توئیت های او در جریان اعتراضات پاییز 1401 
همچنین مســائل و بحران هایی که پس از آن کشور دچار آن شده 
است، نشان دهنده راهبرد روادارانه ای است که در صورت حضور 

در سطح عالی مدیریت فرهنگ و هنر ایران مثمرثمر خواهد بود.
باید امیدوار بود با آغاز به کار حســین ســیمایی و عباس 
صالحــی در دو وزارتخانــه مهم علمی و فرهنگی کشــور، 
ســیمای صالح دولت مســعود خود را بیش از گذشته نشان 
داده و اهالی علم و فرهنگ و هنر ایران با خاطری آســوده به 

فعالیت های اساسی خود مشغول شوند.  

حامد زارع
روزنامه نگار 

و مدیرمسئول مجله سیاست نامه
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افق

خصوصی ملاقات 
سفر پوتین به آذربایجان



سال هفتم  شماره 021770
بررسی رویدادهای سیاسی ایرانچهارشنبه  31 مرداد 1403 میهن

گفتار روز

دولــت چهاردهــم ائتلافی نیســت. دولــت ائتلافی 
تعریــف تشــکیلاتی دارد. چیــزی که الان بــا آن مواجه 
هســتیم را »دولت وفاق ملی« می گوینــد و من می گویم 
دولت »توافق ملی« اســت. یعنی توافقی بین جریان ها به 
شــکل مبهم درحال شکل گیری است که براساس آن یک 
محصول میانه ای از حکمرانی ارائه می شــود. ما تا رسیدن 
به دولت وفــاق ملی به  عنوان یک مفهوم گفتمانی، فاصله 
قابل توجهی داریم که بخشــی از آن به عملکرد آقای دکتر 

پزشکیان برمی گردد.
تاکتیکی که آقای پزشکیان انتخاب کرده و در انتخابات 
ریاست جمهوری هم نشانه های آن دیده می شد، این بود که 
بــا اکثریت موجود مجلس کنونی تضاد ایجاد نکند. به هر 
 حال آقای قالیباف قبل از اینکه نامزد رئیس جمهوری شود 
در همین مجلس برای ریاســت مجلس حدود 200 رای به 
دست آورد و این نشــان می دهد، اکثریت قابل توجهی از 
شخص آقای قالیباف دفاع می کنند. البته معنی این حرف 
فقط رای آقای قالیباف نیســت و در آنها آراء مستقلین و 
جریان نزدیک به آقای پزشــکیان هم دیده می شــود؛ که 
حدود 60 رای اســت. دولت آقای پزشکیان یک معاونت 
برای اهل ســنت در نظر بگیرد و از زنان در حوزه معاونت 
بیشتر اســتفاده کند. دولت فقط محدود به وزیران نیست 
و معاونان وزیران و رؤســای ســازمان ها هم هستند. فکر 
می کنم اگر این کابینه به شــکل یکپارچــه رای بیاورد، که 
قاعدتاً باید تعهد آقای قالیباف باشد، انشاالله در سطوح 

دیگر هم توافق ملی و دولت توافق ساز شکل بگیرد.
مهم ترین ماموریــت دولت چهاردهم، احیای برجام 
اســت و الان یکی از مؤلفان برجام و تالی ظریف، یعنی 
آقای عراقچی در دولت است. بعد از آن احیاء اقتصاد 
اســت که دکتر همتی در قامت یک نامــزد اقتصاددان 
ریاســت جمهوری در دولت اســت. برای آشتی اهل 
فرهنگ بــا دولت فقط فردی مانند آقای ســیدعباس 
صالحی می توانســت بین رهبری و روشــنفکران پیوند 
ایجاد کند. در وزارت علوم آقای دکتر ســیمایی صراف 
فردی پیشــنهاد شــده که هم حوزه و هم دانشــگاه را 
می فهمد و حقوقدان اســت و ضعــف دولت در علوم 

انسانی را می تواند جبران کند.
وقتی که بحث تغییــر رئیس مجلس از طرف جبهه 
پایداری مطرح شد و افرادی مثل آقای رسایی صحبت 
از تغییر آقای قالیباف داشــتند، آقای پزشــکیان یک 
مصاحبه محکــم در بهار 1403 انجام دادند و گفتند که 
معلوم اســت در مقابل جریان هــای رادیکال و افراطی 
باید از ریاســت مجلس آقای قالیباف حمایت کرد. در 
جلســه ای که فراکسیون مســتقلین و معتدلین با آقای 
قالیباف داشــتند هم حمایت آنها اعلام شــد. بنابراین 
آقای پزشکیان در انتخاب آقای قالیباف به  عنوان رئیس 
مجلس نقش موثر دارد. حالا نوبت آقای قالیباف است 
که در ایده دفاع از میانه روی نقش خودش را نشان دهد.
اگر یک فراکســیون قوی تــر، منســجم تر و با آراء 
بالاتر از ســوی اصلاح طلبان یــا میانه روها در مجلس 
وجود داشت، هم این فراکســیون نقش تعیین کننده ای 
ایفا می کرد و هم اینکه جریان های مقابل نمی توانستند 
خیلی در مقابــل دولت فرصت پیدا کنند و این اتفاقات 
رخ نمی داد که فردی با 500 هزار رای فکر کند که نماینده 
مردم تهران و ایران است و می تواند هر چیزی به ذهنش 

می رسد را نسبت به دولت منتخب بگوید.
از طرف دیگر مــا انتخابات مجلس اخیر را هم قبل 
از انتخابات ریاســت جمهوری داشــتیم و در آن زمان 
فضای عمومی در مورد مشارکت و رقابت رای دهندگان 
به گونه ای بود که جامعه در یک وضعیت بین مشارکت و 
تحریم به سر می برد. متاسفانه شورای نگهبان و وزارت 
کشور آقای رئیســی با طراحی خود همچنین نیروهای 
سیاسی اصلاح طلب با انفعال خود از انتخابات مجلس 
غفلت کردند و نتیجه اش مجلس ضعیفی است که طبق 
قانون ادعای بسیار زیادی خواهد داشت. این مجلس 
بــا درصد کمی از آراء مردم انتخاب شــده اما به لحاظ 

قانونی تغییری در قدرت مجلس ایجاد نمی شود.

گروه سیاسی: بهارستانی ها دیروز چهارمین روز بررسی صلاحیت 
وزرای پیشنهادی دولت مسعود پزشــکیان را آغاز کردند. حسین 
ســیمایی صراف وزیر پیشــنهادی علوم و تحقیقات و سیدعباس 
صالحی وزیر پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی، اسکندر مومنی 
وزیر پیشنهادی کشور و رضا صالحی امیری وزیر پیشنهادی میراث 
فرهنگی و محسن پاک نژاد وزیر پیشــنهادی نفت ازجمله افرادی 
بودند که صلاحیت شــان در دســتور کار پارلمان وجود داشــت. 
سیدمحمد اتابک، وزیر پیشــنهادی صمت هم که سخنانش پس 
از صحبت های موافق و مخالفان به جلســه عصر دوشنبه نرسید، 
روز گذشته پشت تریبون مجلس رفت و سخنرانی کرد. نکته جالب 
توجه این بود که همزمان با نطق مخالفان وزیر پیشــنهادی وزارت 
کشور ناگهان رئیس جمهور پزشکیان وارد مجلس شد. او در حاشیه 
حضور در جلسه علنی مجلس اظهار امیدواری کرد که نمایندگان به 

دولت کمک کنند و به همه وزرای پیشنهادی رای بدهد.

 هماهنگی برنامه های اتابک
 با سند هفتم توسعه 

سیدمحمد  پیشــنهادی  وزیر  اولین 
اتابک، وزیر پیشــنهادی صمت بود 
که در ارائه برنامه های خود برای این 
وزارتخانه سخن گفت. او چند سال 
هلدینگ  مدیرعامــل  عنــوان  بــه   
گسترش صنایع معدنی کاوه پارس از 
زیرمجموعه های بنیاد مســتضعفان 
انقلاب اسلامی فعالیت داشت. اتابک در سال 1402 از این سمت 
بازنشســته شــد و حالا یک ســال پس از بازنشســتگی از بنیاد 

مستضعفان، راهی مجلس شده تا از نمایندگان رای اعتماد بگیرد.
به گفته اتابک برنامه ارائه شــده از طرف او با اسناد بالادستی 
و ســند هفتم توســعه تدوین شده اســت. فرصت ها و تهدیدها 
و سیاســت گذاری در صنایع و امور تجاری در نظر گرفته شــده 
اســت. او با بیان اینکه در گام دوم انــقلاب باید با تکیه بر تولید 
داخل به ســمت اقتصاد بدون تکیه به نفت حرکت کنیم، افزود: 
به اعتقاد من ما در خودروســازی راهی جز رقابتی کردن نداریم 
و برای ارتقای کیفیت، بهتر شــدن وضعیــت ایمنی خودروها و 
وضعیت سوخت آنها حتماً باید فضا را رقابتی کنیم و این موضوع 
نیز قانون اســت و ان شــاالله با واردات، موضوع رقابتی شدن را 
پیگیری می کنیم. لازم است مشــارکت راهبردی در زنجیره های 
ارزش منطقه ای و جهانی دنبال شــود. چالش های پیش رو را به 
صورت اختصار خدمت تان عرض می کنم. چالش های عمده ای 
در عمومیت حوزه های صنعت، معدن و تجارت وجود دارد. پایین 
بودن ســهم بهره وری، چالش تامین منابع مالی، ناپایداری روند 
نزولی تشــکیل سرمایه ثابت و ناخالص در کشــور از این موارد 
است. مستحضر هستید الان مدتی است که میزان استهلاک مان 
از ســرمایه گذاری ناخالص داخلی بالاتر رفته است. مشکلات 
تامین پایدار، مشــکلات ساختار نظام سیاست گذاری و بی ثباتی 
مقررات در محیط کســب وکار، غیرقابــل پیش بودن متغیرهای 
اقتصــادی و عدم اجرای صحیح قانــون در بخش های مختلف 
باعث شــده که وزارت صنعت، معــدن و تجارت چابکی لازم را 

نداشته باشد و نیاز به چالاک سازی بیشتر دارد.
احــد آزادی خواه، نماینده مردم ملایر در جریان بررســی برنامه 
و صلاحیــت محمد اتابک، وزیر پیشــنهادی صنعــت، معدن و 
تجارت در اظهاراتی به  عنوان مخالف که البته عصر دوشنبه برگزار 
شــد، گفت: ســابقه حضور آقای اتابک در وزارت صمت یا صفر 
اســت یا اندک؛ البته اگر هم صفر باشــد، دلیل نمی شود که ایشان 
برای این وزارتخانه معرفی نشــوند. دعا می کنیم شــما مرد میدان 
باشــید و گره های کور را از مســیر صنعت گران باز کنید. همچنین 
روح الله ایزدخواه، نماینده مردم تهران در جریان بررســی برنامه و 
صلاحیت وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن و تجارت در اظهاراتی 
بــه  عنوان مخالف گفــت: آقای اتابک را به هیچ وجه کارشــناس 
حوزه سیاســت های صنعتی نمی شناسم؛ چراکه ایشان یک روز در 

وزارتخانه و سازمان های صمت استانی نیز حضور نداشتند.
ضمن اینکه عبدالحکیم آق ارکاکلی، نماینده مردم گنبدکاووس 
در اظهاراتی به  عنوان موافق تاکید کرد: امروز به حق زمان وفاق ملی 
است اما دنیا بداند که نه نفس های ایران به تلاطم افتاده و نه کشتی 
ایران بدون ســکاندار اســت. مهندس اتابک به  عنوان یک نیروی 
کاربلد، توانمند و مســلط بر وضعیت فعلی کشور در حوزه صمت 

می تواند وارد این وزارتخانه شود.  
مجتبــی ذوالنوری، نماینده مــردم قم هــم در موافقت با وزیر 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت با انتقاد از طرح ادعایی از سوی 
مخالفان وزیر پیشــنهادی مبنی بر اینکه او هیچ آشنایی با صنعت 
ندارد، گفت: مشکل ما این است که دشمنان ما نخبگان ما را خوب 

شناختند اما خود ما آنها را نشناختیم؛ دشمنان تحریم می کنند اما 
ما می گوییم که ناتوان هستند. اگر قرار است مخالفان ما توانمندی 
یا ناتوانی وزارتخانه چند تخصصی اظهارنظر کنند آیا خودشــان در 

آن ابعاد تسلط لازم را دارند؟  

حرف نسل Z را بفهمیم 
صلاحیت  بررســی  به  نمایندگان 
وزیر پیشنهادی علوم، تحقیقات و 
فناوری هم پرداختند. در ادامه این 
جلسه حسین سیمایی صراف وزیر 
پیشــنهادی علــوم، تحقیقات و 
فناوری ضمن دفاع از برنامه های 
خود برای ایــن وزارتخانه، تاکید 
کرد: گفتمــان این دوره آمــوزش عالی، گفتمان مســئولیت 
اجتماعی اســت و دانشگاه ها نسبت به مســائل اجتماعی و 
فرهنگی کشــور بی تفاوت و بی طرف نخواهند بود. گسســت 
بین نسلی و فرهنگی رو به گســترش است؛ مهم است حرف 
یکدیگر و حرف نسل Z  را بفهمیم که این یک واقعیت است. 
وی افــزود: زیرســاخت ها اعم از ســاختمان، آزمایشــگاه، 
کتابخانه و کارگاه و ابزار تحقیق بســیار فرسوده و مستهلک 
اســت. تحریم های نظام ســلطه و محاصره و انزوای علمی، 
فشار سنگینی را بر آموزش عالی تحمیل کرده است. در این بین 
ســهم نشاط در دانشــگاه ها رضایت بخش نیســت؛ البته که 
سرزندگی دانشــگاه ها بدون آرامش و امید در تصمیم سازی ها 

ممکن نیست.
 در ابتدای این جلســه و پیش از ســخنرانی وزیر پیشــنهادی 
علوم، احســان عظیمی راد ضمن قرائت گزارش کمیسیون آموزش 
و تحقیقات درباره وزیر پیشــنهادی علــوم، تحقیقات و فناوری از 
موافقت این کمیسیون با برنامه های حسین سیمایی صراف خبر داد. 
مخالفان و موافقان وزیر پیشــنهادی علوم هم صحبت کردند. یکی 
از آنها علیرضا عباسی بود که گفت: وزیر پیشنهادی در برنامه های 
خود و اســناد بالادستی به برنامه هفتم اشــارات زیادی داشته اما 

اینقدر موارد زیاد است که انگار اولویت و برنامه مشخصی ندارد. 
اما سیدمســعود خاتمــی در موافقت با وزیر پیشــنهادی علوم 
تاکید کرد: داشــتن نگاه ملی و غرق نشــدن در مسائل جناحی در 
مناصب و مســئولیت های مختلف در دولت دوازدهم و ســیزدهم 
برای ایشــان اثبات شده است. ســیدمحمد موحد هم در موافقت 
و با تاکید بر اینکه همیشــه انتخاب وزیــر علوم در ادوار مختلف از 
طرف دولت و مجلس دارای اهمیت خاصی بوده است، گفت: وزیر 
علوم پیشــنهادی از ویژگی های منحصربه فردی در بعضی از ابعاد 

برخوردار است.

نمی توانیم تحولات را نبینیم 
مجلســی ها همچنیــن به بررســی 
صلاحیت سیدعباس صالحی، وزیر 
پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی 
پرداختنــد و نکته جالــب توجه آن 
اســت که هیچ نماینده ای به  عنوان 
مخالف برنامه های او صحبت نکرد. 
بنابرایــن طبق آیین نامــه مجلس  با 
توجه به اینکه ســیدعباس صالحی مخالفی نداشــت، موافقی هم 
صحبت نکــرد و بلافاصله بعد از قرائت گزارش کمیســیون، وزیر 

پیشنهادی به دفاع از برنامه های خود پرداخت.
در ادامه این جلسه سیدعباس صالحی، وزیر پیشنهادی فرهنگ 
و ارشاد اسلامی ضمن دفاع از برنامه های خود برای این وزارتخانه 
با تاکید بر اینکه بی تردیدی یکی از وزارتخانه های پیشران برای اینکه 
بتواند وفاق دولت و ملت را تجدید و تحکیم کند، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی است، گفت: اینجانب در پرتو عنایت و نگرش های 
جامــع و راهبردی مقام معظم رهبری و با اســتفاده از راهنمایی ها 
و دلســوزی های مراجع عظام تقلید و با اتکا به ظرفیت نخبگان و 
اصحاب فرهنگ و هنر و رســانه تلاش خواهم کــرد که در دولت 
چهاردهــم در این حوزه مهم و کانونی، یعنی وفاق ملی در ســطح 

دولت و ملت موثر و سهیم باشند. 
به گفته صالحی، امروز نرخ بیکاری زنان تحصیل کرده بیش از 
دو برابر از مردان تحصیل کرده است؛ بنابراین متغیر دوم اجتماعی 
ما در کنار متغیر تحصیلات اجتماعی تحولاتی اســت که در حوزه 
زنان اتفاق افتاده اســت و نمی توانیم تحولات را نبینیم. وی گفت: 
دولت وفاق ملی در ســطح حکمرانی درحال شکل گیری است اما 
کار عمده تر دولت وفاق ملی در ســطح دولت ملت اســت و اینکه 
مردم، دولت را از خود بدانند و به آن اعتماد کنند و رابطه همدلانه و 

همکاران با او پیدا کنند. 

باید به بطن جامعه باور داشت   
در ادامه بررســی صلاحیت ها وزرای 
چهاردهــم،  کابینــه  پیشــنهادی 
وزیــر  سیاســی ترین  صلاحیــت 
اسکندر  یعنی  پزشــکیان  پیشنهادی 
مومنی بــرای وزارت کشــور بود. او 
زمانــی رئیــس پلیــس راهنمایی و 
رانندگی ناجا و از بنیان گذاران پلیس 
110 بوده است. این درحالی است که روز گذشته 211 نفر از نمایندگان 
در موافقت با مومنــی ثبت نام کرده بودند. اســکندر مومنی در نطق 
دفاعیــه خود از مخالفان و موافقان خود تشــکر کرد و در فرصت 30 
دقیقه ای خود گفت: »وزارت کشور دولت چهاردهم، مصمم است تا 
از همه امکانات و منابع انســانی موجود بهره ببرد. ســرمایه اصلی و 
پشــتوانه نظام اسلامی چیزی جز عموم مردم نیست. مردم ولی نعمت 
صاحب منصبان، راهنما و ناظر بر عملکرد صاحب منصبان هســتند. 
باید به بطن جامعه باور داشــت و با آن گفت وگــو کرد و به حقوق و 
آزادی های آنان احترام گذاشت«. به گزارش خبرآنلاین، این کاندیدای 
وزارت کشور بیان کرد: »ملاک و معیار انتخاب استانداران همین ها 
هســتند؛ پاکدســتی، کارآمدی، لیاقت، کاردانی و ...«. وی درباره 
اهداف وزارت کشــور هم گفت: »تامین امنیــت عمومی و افزایش 
مشارکت و همبستگی اجتماعی از اهداف اصلی وزارت کشور است. 
وزارت کشور باید نماد همبستگی و حضور همه فرزندان میهن باشد و 
پیشــرفت متــوازن و عدالت محور را مدنظر داشــته باشــد«. وزیر 
پیشــنهادی کشــور پس از پایان نطق دفاعیه اش هم مورد اســتقبال 
نمایندگان قرار گرفت اما سکوت او درباره مسائلی چون گشت ارشاد 
و طرح نــور از مهم ترین نکات قابل توجه بــود. موضوعی که حتی 

ردپای آن هم در میان نطق مخالفان و موافقان هم دیده نشد.
پیش از سخنان مومنی، مصطفی پوردهقان، نماینده اردکان، اولین 
مخالفی بود که پشــت تریبون رفت تا از دلایل خود برای مخالفت با 
وزیر پیشــنهادی کشور بگوید. این نماینده مجلس در نطق مخالفت 
خود گفت: »امروز بعضی از اســتاندارانی که در بعضی از اســتان ها 
منصوب شدند یا طی ســالیان گذشته در این سمت ها بودند، افرادی 
بودند کــه با نردبان های سیاســی بالا آمدند و چون در فلان ســتاد 
شــربت دادند یا پوستر چســباندند برای فلان فرد، استاندار شدند. 
چنان ســرمایه های اجتماعی را این افراد غیرمتخصص از بین بردند 
که مردم از اینها گلایه مند هستند. مردم از دکتر پزشکیان و شما انتظار 
دارند، کسی در رأس کارهای اجرایی استان باشد که سواد داشته باشد 
عینکش سیاسی نباشد و فردی نباشد که به دنبال تسویه حساب های 
سیاسی نباشد«. محمد باقری بناب، نماینده مخالف وزیر پیشنهادی 
وزارت کشور هم گفت: »دلیل مخالفت بنده خود پزشکیان است مگر 
خودش در انتخابات نگفت که از افراد متخصص و کارشناس انتخاب 

می کنم؟ مومنی در مسائل سیاسی و اقتصادی تخصص دارد؟«
محمــد میرزایی، نماینده شــاهین دژ و تکاب هــم در موافقت با 
اسکندر مومنی، وزیر پیشنهادی کشــور گفت: »در رابطه با وزارت 
کشور و وزیر پیشــنهادی دولت وفاق ملی دکتر پزشکیان باید بگویم 
کــه یکی از مهم تریــن وزارتخانه در ســاختار دولت ایــران، وزارت 
کشــور اســت. دلیل امنیت این وزاتخانه به وزیــر و کارویژه های آن 
بازمی گردد«. حســن هاشــمی، نماینده بیرجنــد در مجلس نیز در 
موافقت با مومنی، گفت: اهم ویژگی های وزیر پیشــنهادی کشــور 
تلفیق ویژگی های سیاسی، امنیتی، اجتماعی و عمرانی و شخصیت 
وی در راســتای کارویژه های کشور و نگاه سیاسی، عمرانی و امنیتی 
در رویکرد ایشان محرز و مسلم است. وی همچنین رویکرد تعاملی 
و اقناعی به موضوعات و مســائل دارند که در دوران وزارت می تواند 

کمک کننده باشد.

تکرار حرف های بی فایده 10 سال پیش
نوبــت به رضا صالحی امیــری، وزیر 
پیشنهادی میراث و فرهنگی رسید و 
آ ن طــور که انتظــار می رفت از همان 
ابتدا هجمه ها توســط اصولگرایان و 
پایداری ها علیه او شروع شد. تا جایی 
که علیــه صالحی امیــری در صحن 
علنــی مجلــس توســط پایداری ها 
شــب نامه توزیع شــد. پیگیری های خبرنگاران از نمایندگان مجلس 
حاکی از آن بود که در آن به مواردی چون صدور »حکم بازداشت« او 
در جریان اعتراضات به نتایج انتخابات ریاســت جمهوری سال 88 
اشاره شده است. جالب آنکه در این گزارش اتهامات اقتصادی نسبت 
داده شــده به صالحی امیری از سوی وزارت اطلاعات رد شده است. 
این درحالی است که علیرضا خضریان، نماینده تهران در مجلس نیز 
در جریان نطق خود برای مخالفــت با صالحی امیری توزیع این برگه 

در جلسه روز چهارم بررسی وزرای پیشنهادی چه گذشت؟ 

شب نامه در مجلس  محمد قوچانی، رئیس کمیته سیاسی
حزب کارگزاران سازندگی ایران مطرح کرد:

نوبت قالیباف است
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علیــه او را تایید کرد. گویا مالک شریعتی نیاســر، نماینده نزدیک به 
جبهــه پایداری برگه ای آبی رنگ را همزمان با برگزاری جلســه علنی 
مجلس برای بررســی صلاحیت وزیر پیشــنهادی میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری روی میز برخی نمایندگان مجلس گذاشت. 
البته کمیســیون فرهنگی مجلس هم با پیشــنهاد تصدی ســیدرضا 
صالحی امیری برای پســت وزارت میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 

گردشگری موافقت نکرد.
موافقان و مخالفان این وزیر هم صحبت کردند. حمیدرضا کاظمی 
و زهرا خدادادی، دو نماینده موافــق صالحی امیری عنوان کردند که 
او می تواند در حوزه گردشــگری با توجه به ظرفیت های غنی میراث 
فرهنگی تاریخی منابع طبیعی و گردشــگری و صنایع دســتی دریچه 
جدیدی برای کشــور بازگشــایی کند. اما علی خضریــان، نماینده 
اصولگرای مجلس در مخالفت با صالحی امیری گفت: آقای صالحی 
امیــری در فتنه 88 ســابقه دارد و در زمان فتنه 88 پرونده دارد. یک 
نامه ای چند نفر به وزیر اطلاعات وقت نوشــتند تا وضعیت کشــور 
را پیش رهبری بد جلوه دهند. اســماعیل سیاوشــی، دیگر نماینده 
اصولگرا هم در مخالفت گفت: »ما می خواهیم امانت حاصل از خون 
شهدا را به وزرا بدهیم و قطعاً باید صلاحیت افراد را مشخص کرده و 

به کسانی رای بدهیم که برنامه عملیاتی دارند«.
در ادامه سیدرضا صالحی امیری، وزیر پیشنهادی میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشــگری در جلســه نوبت عصر صحن علنی در 
جریــان دفاع از برنامه ها و صلاحیت هــای و برنامه های خود گفت: 
متاسفم و از همه عذرخواهی می کنم اما بعد از 10 سال در این تریبون 
حرف هایی زدند که 10 ســال قبل گفته بودند. حرمت انسان واجب 
است اما برخی در اینجا حرمت من را نگه نداشتند. در همین تریبون 
اتهاماتی را مطرح کردند که در گذشــته هم گفتــه بودند. گفتم دروغ 
اســت ولی باور نکردند. رفتیم با آنان دادگاه، گفتیم اســناد بدهید از 
هزاران افراد در جنوب یک نفر شکایت کرده، دادستان سازمان قضایی 
او را خواست و پرسید با شما برخورد شده؟ گفت بله اما وقتی پرسش 
بیشتر کرد، گفت که فلانی من را تحریک کرده است. دادستان قضایی 
براســاس این موضوع، حکم منع تعقیب برای ما صادر کرد. سال 76 
برای ما برائت صادر کرده اســت. من مدیرکل اطلاعات اســتان بودم 
از من هم شکایت نشــد، شکایت رفته بود معاونت حقوقی. در سال 
1403 می گویند بیا و سال 76 را توضیح بده! این تریبون متعلق به 86 
میلیون انسان است. ولله جمهوری اسلامی شکنجه گر نیست. ولله 
در جمهوری اسلامی جنایت صورت نمی گیرد. من در کمیسیون سند 
ارائه دادم، شــما گفتید قانع شدید. باز چرا مطرح کردید؟ من با شما 

اختلاف سیاسی دارم ولی در اصول مشترک هستیم.

 ناترازی تولید و مصرف گاز
نخستین مشکل است

آخرین نفر از وزرای پیشــنهادی که 
روز گذشــته در صحن علنی از خود 
دفاع کرد، محســن پاک نــژاد، وزیر 
پیشــنهادی نفت بود. او با بیان اینکه 
اولویتم این اســت که ظرف یک سال 
آینــده تولید نفت به میــزان 400 هزار 
بشکه در روز نسبت به امروز افزایش 
پیدا کند، گفت: با توجه به تخصصی بودن و پیچیدگی های این صنعت 
و قرار گرفتن آن در خط مقدم جنگ اقتصادی و تامین امنیت انرژی 
کشــور و امنیت ارزی و مالی، نقش همــکاران جهادگر من را در این 
جنگ ترکیبی بی بدیل و افتخارآمیز دانســته و به احترام یکایک شان 

خاضعانه سر تسلیم و سر تعظیم فرود می آورم.
به گفته پاک نژاد، وزارت نفت وزارتخانه ای اســت با وجوه 
مختلف فنی، اقتصادی، سیاسی، بین المللی، تجاری و امنیت 
ملــی به  عنوان پیشــران اقتصادی که بخــش قابل توجهی از 
درآمدهای کشــور را از طریق صادرات نفــت، گاز، میعانات 
گازی، فرآورده هــای نفتــی و محصولات پتروشــیمی تامین 
می کند. وی نخستین مشکل را موضوع  ناترازی تولید و مصرف 
گاز اعلام کرد و گفت: این موضوع به  عنوان یکی از دغدغه های 
اصلی کشور مشکلاتی در حوزه های مختلف ازجمله تامین گاز 
خانگی کشاورزی، صنعتی، تجاری و نیروگاهی پدید آورده و 
آثار مخرب  زیســت محیطی را موجب شده است. این موارد 
نه  تنها زیان های ســنگین در تولید ناخالص ملی و بخش های  
صنعت کشاورزی و خدمات بارآورده بلکه می تواند کشور را با 

چالش های اجتماعی و امنیتی مواجه کند.
 پیش از ســخنان پاک نژاد، اســفندیار عبداللهــی، نماینده مردم 
مرودشــت در اظهاراتی به  عنوان موافق با بیــان اینکه آقای پاک نژاد 
را شــخصیتی شایســته برای وزارت نفت می دانم، اظهار کرد: آقای 
پاک نژاد شــخصیتی برای همین زمانه است و تحصیلات ممتازی در 
دانشگاه تهران و امیرکبیر دارد؛ او متعلق به خانواده نفت و بدنه نیروی 
متخصص این صنعت است و مسیر پیشرفت را غیرسیاسی و پلکانی 
طی کرده است. اما اسماعیل حسینی، عضو کمیسیون انرژی مجلس 
به  عنوان نماینده مخالف وزیر پیشــنهادی نفت گفت: آقای پاک نژاد 
من به عنوان مخالف ثبت نام کردم تا دغدغه کارشناسان صنعت نفت را 
بیان کنم چون بعداً عملکرد وزیر مبنای آن خواهد بود؛ شما احتمالًا 
بــه  عنوان وزیر از مجلس رای خواهید آورد ولی لازم اســت نکاتی را 

رعایت کنید که کمکی به شما و دولت خواهد بود.

ملاقات خصوصی

ســفر اخیر ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهوری روســیه به 
جمهــوری آذربایجان از رویدادهای مهمی بود که متاســفانه 
در میــان انبوهــی از اخبار مذاکرات آتش بــس غزه همچنین 
زدوخورد میان ارتش روســیه و اوکراین دفن شد و کمتر بدان 
پرداخته شده است. دفتر مطبوعاتی کرملین در بیانیه ای که روز 
گوست/28 مرداد( صادر کرد به این موضوع  یک شــنبه؛)18 آ
اشاره داشت که رئیس جمهور روسیه قصد دارد در همان روز، 
یعنی یک شنبه برای یک سفر دو روزه مسکو را به مقصد باکو 
ترک کند. مطابق تشــریفات دیپلماتیک، زمانی که قرار است 
مقام ارشد یک کشور وارد خاک کشور دیگری شود، بیانیه ای 
از ســوی کشور مبدأ صادر می شــود و به  نوعی ابعاد و اهداف 
سفر را مشــخص می کنند تا رسانه ها با اســتناد بر آن بتوانند 
اخبار و تحلیل های مورد نظر خود را منتشــر کنند. این اقدام 
توســط کرملین رخ داد و براساس این بیانیه، پوتین در جریان 
این ســفر با الهام علی اف، رئیس جمهور جمهوری آذربایجان 
دیدار و درباره توســعه بیشتر روابط مسکو و باکو و مشارکت 
و ائتلاف راهبردی دو کشــور همچنین مســائل بین المللی و 
منطقه ای بحث و تبادل نظر کرد که البته ابعاد این گفت وشنود 

هم گسترده تر از این محورها بوده است.
آنچه در این میان باید مورد اشاره باشد این است که آخرین 
باری که رئیس جمهور روســیه به جمهوری آذربایجان ســفر 
کرد، اواخر ســپتامبر 2018 بود که در آن سفر پوتین با علی اف 
دیدار و از مســابقات جهانی جودو که در باکو برگزار شد نیز 
بازدیــد کرد و رئیس جمهوری آذربایجان در جریان آن ســفر 
از رئیس جمهور روســیه دعوت کرد تا در فرصتی مناسب، بار 
دیگر به این کشور سفر کند و حالا به نظر می رسد »فرصت« 

مورد نظر فرا رسیده است! 
قبل از آنکه ماهیت ســفر پوتین به مسکو را مورد ارزیابی 
قرار دهیــم و ابعاد گفت وگوهای او با علــی اف را زیر ذره بین 
ببریم باید به این نکته توجه داشــته باشیم که پوتین و علی اف 
در گذشــته با یکدیگر ارتباط خوبی داشــتند اما پس از وقوع 
جنگ میان ارمنســتان و آذربایجان بر ســر منطقه قره باغ در 
سال 2020 این ارتباط تا حد زیادی بیش از گذشته تقویت شد. 
در این خصوص بســیاری از تحلیلگران اروپایی و آمریکایی 
بر این عقیده هســتند که ســکوت پوتیــن درخصوص جنگ 
قره باغ به  نفع باکو بود؛ چراکه جمهوری آذربایجان از یک  سو 
تسلیحات نظامی ترکیه مانند پهپادهای بیرق دار را علیه نظامیان 
ارمنستان وارد میدان کرد و از سوی دیگر از حمایت تسلیحاتی 
و مشــاوره های امنیتی و نظامی اسرائیل بهره برد و این ایروان 
و شخص نیکول پاشــینیان، روزنامه نگار سابق و نخست وزیر 
ارمنستان بود که مورد خشم و بی اعتنایی کرملین قرار گرفت. 

 Wقره باغ و چند پرونده دیگر
اینکه چرا پاشــینیان از ســوی پوتین به خصوص در جنگ 
قره باغ مورد غضب قرار گرفت، موضوعی اســت که ریشه در 
راهبرد کلی روسیه همچنین پشت کردن نخست وزیر ارمنستان 
به این راهبرد دارد. زمانی که پاشــینیان سر کار آمد به صورت 
محسوس به ســمت غرب متمایل شد و همین موضوع باعث 
شد تا نگاه مسکو به ایروان منفی شود. این روند تا جایی ادامه 

پیدا کرد که حتی پس از پایان جنــگ قره باغ و تخلیه مناطق 
ارمنی نشین، اعتراضات خیابانی علیه وی در ایروان به راه افتاد 
و باگرات گالســتانیان، کشیش ارمنی علیه وی سخنرانی کرد 
و اقدامات او را علیه ارمنســتان دانســت اما این پایان راه نبود 
بلکه در این میان رزمایش های مشــترک آمریکا و ارمنســتان 
هم در این کشــور برگزار شــد و حتی حمایت مالی و سیاسی 
اتحادیه اروپا از پاشینیان و ارمنستان افزایش یافت. قبل از این 
مسائل و در اوج تنش سیاســی میان ارمنستان و آذربایجان، 
نانسی پلوسی، رئیس پیشین مجلس نمایندگان آمریکا اواسط 
ســپتامبر 2022 به ایروان ســفر کرد که این اقدام بیش ازپیش 
مســکو را عصبانی کرد؛ چراکه به زعم کرملین، پاشــینیان به 
سرعت درحال روی گرداندن از روســیه و فرار به سوی غرب 
است و همین مساله در ادبیات امنیتی به معنای نزدیک شدن 

»ناتو« به مرزهای روسیه است.
بــا این تفاســیر بایــد گفت که پوتیــن در این ســفر که با 
اســتقبال علی اف از وی در کاخ زوگلبا )محل اقامت رسمی 
رئیس جمهوری آذربایجان در 40 کیلومتری باکو و در ســاحل 
دریای خزر( انجام شــد به  نوعی درحال مخابره این پیام است 
که به دنبال تعمیق روابط چندســویه خود با باکو اســت. در 
این میان باید توجه داشــت که رئیس جمهور روسیه در دیدار با 
همتای خود از جمهــوری آذربایجان در باکو با تاکید بر اینکه 
می توانند در حوزه های متعددی همکاری مشترک انجام دهند 
نســبت به کمک به جمهــوری آذربایجان و ارمنســتان برای 
امضای توافق صلح در قره بــاغ ابراز تمایل کرد و حتی در این 
راســتا اعلام کرده که مایل اســت نتایج مذاکرات در باکو را به 

نیکول پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان اطلاع دهد. 
این اعلام تمایل پوتین به انعقاد مصالحه درخصوص قره باغ 
به  نوعی می تواند یک پیام دیگری در خود داشــته باشد که آن 
هم موضوع بازگشــایی کریدورها خواهد بــود. در کنفرانس 
مطبوعاتی مشــترک رؤسای جمهور روســیه و آذربایجان به 
تعمیــق روابط دوجانبه در عرصه های مختلف اشــاره شــده 
اســت اما پوتین در این کنفرانس اعلام کرده که توسعه کریدور 
شــمال - جنوب به  نفع روابط روسیه و جمهوری آذربایجان 
خواهــد بود و حتــی به این موضوع اشــاره کرده که روســیه 
و جمهــوری آذربایجان شــروع به ســاخت تانکرهایی برای 
حمل ونقل فرآورده های نفتی کرده اند که باعث افزایش عرضه 
انرژی به بازارهای جهانی می شــود. براساس بیانیه مشترک 
رؤسای جمهور روســیه و آذربایجان، مسکو از جایگاه بالاتر 
آذربایجان در سازمان همکاری شــانگهای )SCO( و علاقه 
این کشور برای تقویت همکاری با بریکس حمایت می کند که 
این موضوع باز هــم می تواند به  نوعی تقویت موضع منطقه ای 
و بین المللی دو طرف را در منطقه قفقاز و مسیرهای دیگر که 

منتهی به اروپا می شود را نمایان کند. 
در آخر باید به این نکته توجه شود که بیش از 10 روز پیش و قبل 
از سفر پوتین به باکو، سرگئی شویگو، دبیر شورای امنیت روسیه 
به جمهوری آذربایجان سفر کرد و با الهام علی اف، رئیس جمهور 
آذربایجان و رامیل اوسوبوف، دبیر شورای امنیت این کشور دیدار 
کرد که یکی از محورهای اصلی این رایزنی هماهنگی برای سفر 
پوتین به باکو همچنین مسائل مربوط به امنیت قفقاز بود که نشان 
می دهد، مسکو به دنبال یک راهبرد جدید امنیتی - اقتصادی در 
قفقاز جنوبی است تا بتواند تحریم های غرب را به  نوعی دور بزند 
و از سوی دیگر، زیرساخت هایی را برای مقابله با تهدیدات ناتو 

و آمریکا آماده کند. 

سفر پوتین به باکو پس از 6 سال
علاوه بر مسائل دوجانبه چه پیام های منطقه ای و بین المللی داشت؟

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

دیدگاه: گزارش خارجی

خداحافظی بایدن 
 رئیس جمهوری آمریکا، رهبری حزب دموکرات را

به کامالا هریس سپرد

مجمع ملی دموکرات ها برای اعلام رســمی نامزد این 
حزب در انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا کار خود را 
در شــیکاگو آغاز کرد. این گردهمایی شامگاه دوشنبه 29 
مرداد در شــیکاگو در ایالت ایلینوی آمریکا و با ســخنان 
مینیون مور، رئیس کمیته کنوانســیون و جیمی هریسون، 
رئیس کمیته ملی دموکرات آغاز شــد. پــس از آن کامالا 
هریس، معاون رئیس جمهــوری ایالات متحده به صحنه 
آمد، حضــوری که غافلگیرکننده توصیف شــده؛ چراکه 
قرار بود جو بایدن، رئیس جمهوری ایالات متحده پیش از 
او سخنرانی کند. او در این سخنرانی از رهبری جو بایدن 
قدردانی کــرد و آن را »تاریخــی« خواند. وی خطاب به 
بایدن گفت: »برای تمام عمــر از خدمت تان به ملت ما و 
همه کارهایی که به انجام آن ادامه خواهید داد، متشــکرم. 
ما برای همیشه از شما سپاســگزاریم«. پیش از این جو 
بایدن در بدو ورود به شــیکاگو در پاسخ به این پرسش که 
آیا آماده اســت تا رهبری حزب خــود را به کامالا هریس 

بسپارد، تاکید کرده بود: »بله، آماده ام«.
جو بایدن در ســخنرانی خود در ایــن مجمع، کامالا 
هریس را »بهترین امید برای حفظ دموکراسی آمریکایی« 
نامیــد و از ارتقای هریس به رهبری حزب در مبارزه برای 
حفظ قــدرت دموکرات ها در کاخ ســفید در برابر دونالد 
ترامــپ حمایت کرد. جــو بایدن کارزار کنونــی را »نبرد 
برای روح آمریکا« توصیف کرد و از سوی دیگر، انتخاب 
هریس به  عنــوان معاون خود در زمــان کارزار انتخاباتی 
دوره پیشین ریاست جمهوری را »بهترین تصمیم در تمام 

دوران« سیاست  ورزی خود در بیش از نیم  قرن نامید. 
را  بایــدن  خداحافظــی  ســخنرانی  خبرگزاری هــا 
»احساســی« خواندند که با تشویق گســترده طرفداران 
حزب دموکرات روبه رو شد که 50 سال به آن خدمت کرده 
بود. حاضران پیش از آغاز ســخنرانی اش دقایق طولانی 
بــرای او کف زدنــد. جو بایدن در واکنش به شــعارهای 
حاضران که می  گفتند »ما جو را دوســت داریم«، گفت: 
خدمــت به  عنوان ریاســت جمهوری یــک افتخار بود و 

عاشق کارش است اما میهن خود را بیشتر دوست دارد. 
جو بایــدن از آمریکایی ها خواســت کامالا هریس را 
که یک دادســتان بوده بر دونالــد ترامپ که او را »مجرم« 
نامید، ترجیح دهند. او همچنیــن در ادامه انتقاد از نامزد 
جمهوری خواهان، فهرســتی از »شکست های سیاست 
خارجی« دوران دونالد ترامپ را برشــمرد و ازجمله او را 
متهم کرد که در برابر ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه 
ســر فرود آورده و ناتو را در هم ریختــه بود. جو بایدن از 
سخنان ترامپ که در کارزار انتخاباتی جاری خود آمریکا 
را کشوری شکســت خورده )به دلیل رهبری دموکرات  ها( 
لقب می دهد، انتقاد کرد و گفت که ترامپ شکست خورده 
و فردی بازنده است نه آمریکا. او »دستاوردهای دولت« 
خود ازجملــه در زمینه اقتصاد را نتیجه کار مشــترک با 
کامالا هریس نامید و پیاپــی از واژه »ما« برای کار تیمی 

که هریس بخشی جدایی ناپذیر از آن بوده، استفاده کرد.
جــو بایدن گفــت، »قوی ترین اقتصاد« در مقایســه 
با تمامی جهــان را بعد از دوران کوویــد 19 برای آمریکا 
ایجاد کرده و ســاختن کشــوری بهتــر کار او و هریس 
بــوده و این اهــداف در دوران هریس نیــز دنبال خواهد 
شــد. این در حالی اســت که کامالا هریس در روزهای 
گذشــته برنامه اقتصادی خود را برای بهبود معیشت مردم 
آمریکا ارائه کرده بود که با انتقاد ســخت از سوی ترامپ و 

جمهوری خواهان روبه رو شد. 
رئیس جمهــور آمریکا با اشــاره به تجمــع اعتراضی 
و راهپیمایــی هزاران معتــرض طرفدار فلســطین که در 
خیابان هــای اطــراف مجمع ملی دموکرات در شــیکاگو 
خواهــان پایان جنگ غــزه بودند، گفت دولــت او برای 
دستیابی به آتش بس در این جنگ »بی وقفه« تلاش کرده 
است. بسیاری از سخنرانان پیش از جو بایدن در مجمع از 
اشاره به این اقدامات اعتراضی مخالفان جنگ خودداری 

کرده بودند. 
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ســیراک ملکنیــان، هنرمند نقــاش ارمنــی- ایرانی و از 
پیشــگامان هنر نوگرای ایران کــه در کانادا زندگــی می کرد، 
شــنبه 27 مرداد در 93 ســالگی درگذشــت. آنــی کنارکی، 
عروس ســیراک ملکنیان خبر درگذشت فوت او را در صفحۀ 
شخصی اش منتشــر کرد و نوشت: »با اندوه عمیق درگذشت 
ســیراک ملکنیان، یک رویاپرداز واقعی در دنیای هنر را اعلام 
می کنیم. ســیراک ملکنیان روز شــنبه 27 مــرداد برابر با 17 
گوســت درگذشت و میراثی غنی از خود به جای گذاشت که  آ

برای نسل ها الهام بخش و تاثیرگذار خواهد بود.«
ملکنیان با تأکید بر خط و فرم، مناظر را به شیوۀ انتزاعی به 
نمایش می گذاشت. پالت های رنگی این هنرمند و تأکید او بر 
خط و فرم همواره مورد توجه بود. در آثار انتزاعی اش، ملکنیان 
بیــش از این که دل در گرو رنگ و یا بازنمایی طبیعت داشــته 
باشــد، در پی شــناختی عمیق و مداوم از طبیعت است. او با 
بــه کارگیری رنگ های هم خانواده و گرم، نگاه دقیق خود را به 
ترکیب بندی و هم نشــانی اشکال هندسی برگرفته از طبیعت و 
نیز عنصر تأثیرگذار خط، آشکار می کند. ملکنیان جز دوره ای 
کوتاه در جوانی، کمتر به ســراغ فیگوراتیســم انســانی رفته 
اســت. او شــیفتۀ طبیعت بود اما نه آن طبیعت آشنایی که در 
آثار هنرمندان نوگرای هم نسلش دیده می شود. طبیعت تصویر 
شده در آثار او، بیشتر نمودی عرفانی و شهودی از زمین دارد، 
از عناصــر زمین و مفاهیم متعالی دیگری که بیننده را به جایی 
ناشــناخته و مقدس رهنمون می کند. ایــن آثار گرچه در نگاه 
اول چین وشکن های تپه ماهورها و یا رگه های سنگی را تداعی 
می کند اما هم چنان در ادامه جســت وجوهای فرم و هندســه 
هســتی می گیرد. آثار او همگی ســاختاری استوار و محکم و 
مطمئن دارند. طی ســال ها آثار او در نمایشگاه های انفرادی و 

گروهی بسیاری در ایران و کشورهای دیگر به نمایش گذاشته 
شد. او در دهۀ 50 برندۀ  رتبۀ نخست نمایشگاه بین المللی هنر 
تهران و در ســال 1338 برندۀ جایزۀ نخست دوسالانه پاریس 

شده بود.
سیراک ملکنیان 24 مهر 1310 در کردان و نزدیک تهران زاده 
شد. خانواده اش به واسطۀ شغل پدر به اراک نقل مکان کردند 
و پس از چندی مجدداً به تهران بازگشتند. او در 12 سالگی با 
حمایت پدرش، نزد نقاشــی آسوری به نام الکس گورگیز، کار 
بــا رنگ روغن را آموخت. ملکنیان در نوجوانی و پس از پایان 
دبیرستان، عضو انجمن فرهنگی ارمنیان مترقی شد و بیش از 
10 سال به همراه سایر هنرمندان ارمنی به صورت جدی نقاشی 
را دنبال کرد. در آنجا با مارکو گریگوریان و از طریق او با هنر 
مدرن اروپا و جهان آشنا شــد. آثار اولیۀ ملکنیان رویکردی 
فیگوراتیو و اکسپرسیونیســتی داشت. ملکنیان از سال 1351 
تــا 1354 در تهران در کنار فعالیت حرفــه ای به عنوان نقاش 
و هنرمند به صورت خصوصی به تدریس نقاشــی نیز مشغول 
بود. وی در سال 1360 به یونان و حدود یک سال بعد به کانادا 

مهاجرت کرد و تا زمان درگذشــتش در تورنتو مشــغول کار و 
زندگی بود.

ملکنیان از هنرمندان ارمنی بود که همراه بسیاری از نقاشان 
و مجسمه سازان ارمنی نوگرا، موجب رونق بینال های پنج گانه 
تهران شدند. هم چنین، او و مارکو گریگوریان از بنیان گذاران 
»گروه آزاد نقاشان و مجسمه سازان« بودند. سیراک ملکنیان 
راهی هنری را دنبال کرد که مســیر هنــر معاصر ایران را برای 
همیشــه تغییر داد. او به عنوان یکی از بنیان گذاران هنر مدرن 
ایران شناخته می شود و به  دلیل سبک متمایز و خلاقیت قابل 
توجه اش، قطعاتی ساخت که مخاطبان را در سراسر جهان به 

هیجان آورد.
نفوذ ملکنیان فراتر از کارهای خودش بود زیرا او هنرمندان 
نوظهــور را هدایــت و در پروژه های فرهنگی مهمی شــرکت 
می کرد. ملکنیان به خاطر اســتعداد منحصر به فرد، اشتیاق و 
اثــر ماندگاری که در دنیای هنر از خود به جا گذاشــت به یاد 
خواهد ماند. قرار است یادبودی در ماه اکتبر )مهر( در تورنتو 

برای بزرگ داشت میراث او برگزار شود.

سیراک ملکنیان از بنیان گذاران هنر مدرن ایران درگذشت 

نقاش رویاپرداز  دریچه: تحلیل عادات

حیات رنگی
نقش رنگ در زندگی 

تصور زندگی بدون رنگ ســخت اســت زیرا رنگ 
بخش مهمــی از زندگی روزمره اســت. وقتی رنگ 
را می بینیم، بســته به اینکه آن رنگ خاص را دوست 
داریم یا نه، می تواند حس خاصی را در ما ایجاد کند. 
برای درک اهمیت رنگ باید اشــاره کرد که به ندرت 
اختلاف نظر واقعی در مــورد آن وجود دارد زیرا اکثر 
مردم موافقند که رنگ بخش مهم و حتی حیاتی زندگی 
اســت. ما هم چنین می توانیم خاطــرات و افکار را با 
رنگ های خاصی مرتبط کنیم. این یک ابزار ارتباطی 
قدرتمند اســت و می توانــد برای ســیگنال دادن به 
عمل، تأثیر بر خلق و خو و حتی تأثیر بر واکنش های 
فیزیولوژیکی اســتفاده شــود. برخــی از رنگ ها با 
افزایش فشــار خون، افزایش متابولیســم و خستگی 
چشــم مرتبط هســتند. کارشناســان مدت هاســت 
بــر این باورند کــه رنگ می تواند به طور چشــم گیری 
براحساسات و انتخاب های ما تأثیر بگذارد. بنابراین 
می توانیــم تصور کنیم که چند بار در طول روز کاری را 
به دلیل رنگ هایی کــه در آن لحظه خاص بر ما تاثیر 

گذاشته اند، انجام می دهیم.
از دیگر سو با نگاهی به تاریخ درمی یابیم که اساساً 
اجداد ما بــرای زنده ماندن به شــدت به رنگ متکی 
بودند. با در نظر گرفتن تنوع رنگ است که ما می توانیم 
انواع گوشــت یا انواع گیاهان را بخوریم. در حقیقت 
انتخاب محیط زیســت و انتخاب هــای غذایی ما و 
تقریباً هر چیزی در این ســیاره به صورت گســترده از 

گذشته تا امروز؛ بر اساس رنگ بوده است.
نکتۀ مهم این اســت کــه ارتباط طبیعــی که بین 
رنگ و حــس انتخاب؛ برقرار می کنیم، بســیاری از 
تصمیمات روزانه ما را تعیین می کند. از رنگ کالایی 
که در ســوپرمارکت می خریم تــا انتخاب رنگ برای 
دکوراسیون داخلی خانه. طبق نظر روان شناسان رنگ، 
مردم در 90 ثانیه یا کمتر تصمیم می گیرند آیا محصولی 
را دوســت دارند یا نه. 90 درصــد از این تصمیم فقط 
بر اساس رنگ است. بنابراین،بخش بسیار مهمی از 
فعالیت های روزانه ما بر روی رنگ متمرکز می شــود. 
هم چنین ارتباط بین رنگ ها و احساســات درونی را 
نمی تــوان انکار کرد، این تأثیــر می تواند در مورد یک 
موضوع کوچک مانند خیره شدن از پنجره به یک تکه 
سبزی برای چند دقیقه یا پوشیدن یک لباس روشن در 
یک روز بارانی باشد. از نظر فرهنگی و اجتماعی نیز 
رنگ ها در چند ســطح مختلف بر ما تأثیر می گذارند. 
ما برای شــرکت در یک مراسم عزاداری، لباس سیاه 
می پوشیم یا در یک مجلس جشن، لباس رنگی بر تن 
می کنیم، حتی رنــگ در واکنش های اجتماعی ما نیز 
نقش دارد. مثلًا می دانیم رنگ قرمز چراغ یعنی توقف 
و رنگ سبز یعنی حرکت کردن، حتی رنگ آشپزخانه 
مادر بزرگ می تواند در ما حس گرما، دوســت داشتن 
و امنیــت ایجاد کند. به بیان دیگر مــا ذاتاً مکان ها یا 
چیزهای خاصــی را در طبیعت با توجه به رنگشــان 
دوســت داریم؛ زیرا خود رنگ ها ذاتــاً آرامش بخش 
هســتند. به ایــن معنی که ما به دلیــل محیط خود و 
آنچه به دنبال آن هســتیم، جــذب رنگ های خاصی 
می شویم. حتی در بسیار از مواقع احساسات مان را با 
رنگ بازگو می کنیم. فلانی مثل لبو از عصبانیت قرمز 
شد! یا از شدت ضعف رنگش زرد شد. در بسیاری از 
موارد از رنگ برای ســازماندهی زندگی و ایجاد نظم 
استفاده می شود. بسیاری از درمان گران رنگ به افراد 
می گویند که هرگز اتاق خواب خود را رنگ قرمز نزنید 
زیرا می تواند خواب را مختل کند و مغز را در حالی که 
سعی می کنید آرام شوید، دچار اختلال سازد. به همین 
دلیل است که انتخاب رنگ  برای انتخاب نحوۀ درست 

زندگی لازم و ضروری است.
در نهایــت باید اضافه کرد، امــروزه موضوع رنگ 
به خودی خود یک علم و هنر اســت. این نقش چنان  
فراگیر است که بسیاری از مؤسســات و سازمان ها؛ 
کارشناســانی به عنوان مشــاور رنگ دارنــد و تمام 
مشــاغل خود را بر اســاس نظرات آنان سازماندهی 

می کنند.

حسن محرابی
پژوهش گر



05 سال هفتم  شماره 1770
چهار شنبه  31 مرداد 1403 پیشنهادهایی برای دیدن تماشا

شنبه 27 مرداد، فیلم سینمایی »مسیح پسر مریم« بالاخره 
بعد از گذشت ســه سال توقیف، مجوز اکران گرفت؛ فیلمی 
متعلق به سازمان اوج که از همان ابتدا هم توقیفش سروصدا 
و جنجال های زیادی را درپی داشت. این فیلم به کارگردانی 
علی جعفرآبادی و تهیه کنندگی مهدی فرجی و ســال 1400 
برای حضور در چهلمین جشنواره فیلم فجر آماده شده بود اما 
اجازه نمایش به دست نیاورد. هیات انتخاب جشنواره برای 
نمایش فیلم در جشنواره بهانه آورد و بهروز افخمی که یکی 
از اعضای این هیات بود، گفت: »در این فیلم زنان فاحشه با 
پوششی خنده دار و غیرقابل باور نشان داده شده اند و همین 

هم سرآغاز چالش ها برای فیلم شد«.
مهدی فرجی، تهیه کننده شــاخص تلویزیون و ســینما 
این فیلم را تهیه کرده اســت. ســریال »نون خ« از تازه ترین 
مجموعه هایی اســت که با تهیه کنندگی او روی آنتن شبکه 

یک سیما رفت.
از  بتــوان  یکــی  »مســیح پســر مریــم« را شــاید 
چالش برانگیز ترین فیلم  های ســینمای ایران دانســت که 
هــم به لحــاظ مضمون و هم ســاخت و تولید، داســتانی 
حساســیت برانگیز را به تصویر می کشــد. قصــه این فیلم 
درباره روحانی ای اســت که پیش از انقلاب درگیر ماجرایی 
جنایی می شود و سرنوشت اش طوری رقم می خورد که برای 
نجات خواهر خود پایش به قمار خانه، فاحشه خانه و مبارزه 
با حاکمان قدرت باز می شــود. نکته جالب در این فیلم این 
است که ســازندگانش اصرار داشتند به دلیل اینکه داستان 
پیش از انقلاب روایت می شود، بازیگران زن حجاب نداشته 
باشند و با کلاه گیس نقش های خود را ایفا کنند. همین هم 
تبدیل به پاشنه آشیل فیلم شد و مدیران سازمان سینمایی که 
حاضر نبودند به چنین فیلمی پروانه نمایش بدهند از نمایش 
آن جلوگیری کردند. حالا درست در زمانی که مدیران قبلی 
درحال رفتن از ســازمان سینمایی هســتند،  سازندگان این 
فیلم توانســتند،  پروانه نمایش این اثر را در این دوره انتقالی 
دریافت کنند. در واقع می تــوان گفت در چنین زمان هایی 
اســت که پروانه ســاخت و نمایش فیلم های که با مشکل 
روبه رو می شوند، صادر شــده و در نهایت هم هیچ مدیری 
زیر بار پروانه هایی که صادر می شود، نخواهد رفت. چراکه 
مدیران قبلی که دیگر مسئولیتی ندارند و مدیرانی که بعد از 
آنها می آیند هم مسئولیت پروانه هایی که پیش از آنها صادر 

شده بر عهده نمی گیرند. 
بر همین اســاس، تهیه کننده فیلم »مسیح پسر مریم« در 
گفت وگو با صبا در پی صدور پروانه نمایش »مســیح پســر 
مریم« پس از ســه سال، گفت: »زمانی که فیلم برای گرفتن 

مجوز پخش به ســازمان سینمایی ارائه شــد، اصلاحاتی از 
طرف این ســازمان مطرح شد که این اصلاحات به محتوای 
فیلم خیلی لطمه می زد و موجب می شد، معنای واقعی فیلم 
انتقــال پیدا نکند و در واقع اعمــال اصلاحات فیلم را دچار 

آسیب جدی می کرد«.
مهدی فرجی در پاســخ به اینکه این مشکل چگونه حل 
شــد؟ توضیح داد: »گفت وگوهایی در چند نوبت با دوستان 
در شــورای پروانه نمایش در این باره انجام شــد، البته این 
گفت وگوها زمان بر شــد و سه ســالی به طول انجامید و در 
نهایت با توافق دوســتان، بخشــی از اصلاحات انجام شد 
که این اصلاحات نظر دوســتان را تامین کرد و اینگونه فیلم 
»مســیح پســر مریم« پروانه نمایش گرفت. این اصلاحات 
به کل فیلم آســیبی نزد، گرچه ما معتقــد بودیم نباید همین 
اصلاحات هم صورت می گرفت اما چون ســازمان سینمایی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مرجع رسمی صدور پروانه 
نمایش اســت و نظرات دوستان در این سازمان محترم است 
و براســاس اینکه بنا بر اکران این فیلــم بود آنقدر در این  باره 
گفت وگو و تبادل  نظر صورت گرفت که در نهایت دوســتان 
بخشی از اصلاحات را نادیده گرفتند و ما بخشی از اصلاحات 
مورد نظر را اعمال کردیــم و در نهایت این تعامل ها موجب 

توافق شد و خوشبختانه فیلم با این اصلاحات آسیبی ندید و 
انشاالله نمایش خوبی هم خواهد داشت تا مردم بتوانند فیلم 
را ببینند«. »مســیح پسر مریم« در صورتی که در اثر اعمال 
ممیزی آسیب زیادی ندیده باشد، می تواند یکی از فیلم های 
پرفروش امسال باشد، البته اگر دولت جدید زیر بار اکران این 
فیلم برود و نمایش عمومی آن محقق شود. این اثر یک فیلم 
فارسی معقول و شســته ورفته است که هم به دلیل مضمون 
حســاس و شکل ســاخت آن و پوشــش زنان بازیگر برای 
تماشاگر تازگی خواهد داشت و نظر او را جلب خواهد کرد. 
فرجی درباره اکران فیلم »مسیح پسر مریم« و تخمین اش 
از موفقیت گیشه ای فیلم، تاکید کرد: »از آنجا که موضوع این 
فیلم، بکروتازه است و با موضوعات روزمره فیلم ها متفاوت 

است، مردم قطعاً از آن استقبال خواهند کرد«.
»مسیح پسر مریم« محصول سازمان هنری رسانه ای اوج 
است که به تهیه کنندگی مهدی فرجی و جلیل شعبانی ساخته 
شــده و امیر نوروزی، پانته آ پناهی ها، بهرام ابراهیمی، المیرا 
دهقانی، پاوان افسر، مهرداد ضیایی، حمید ابراهیمی، گلنوش 
قهرمانی، منصور نصیری، الهام شعبانی، نینل یعقوبی، محرم 
زینال زاده، مجتبی لاله زاری، یاســر ساغری، مریم ماهور و 

دریک تکدیان، بازیگران این فیلم سینمایی هستند.

آیا مسیح پسر مریم پس از سه سال به اکران عمومی درمی آید؟

یادرفع  توقیف در فضای انتقالی

100 ساله نشد
 درگذشت بازیگر پیشکسوت که به زندگی 

عشق می ورزید

حسن اکلیلی )بازیگر اصفهانی( در ساعات اولیه بامداد 30 
مرداد در صفحه شخصی اش در فضای مجازی، خبر درگذشت 
هوشــنگ حریرچیان )بازیگر قدیمی( را منتشــر کرده است. 
هوشــنگ حریرچیان که مرداد مــاه 1311 به دنیا آمد در مرداد 
ماه 1403 درحالی در ســن 92 سالگی از دنیا رفت که دوست 
داشــت تا 100 سالگی زنده باشــد. حریرچیان که در اصفهان 
زندگی می کرد؛ آرزویش برای مردم کشــورش فقط سعادت و 
خوشــبختی بود. او می گفت: آرزویم برای خودم هم این است 
که 100 سال دیگر زنده باشم و عمر کنم )با خنده(. بزرگ ترین 

آرزویم زندگی در کنار عزیزانم است.
این بازیگر پیشکسوت سال های فعالیت هنری اش را اینگونه 
تشریح کرده بود که رادیو زادگاهش بوده، تئاتر مدرسه اش بود و 

سینما کارگاه او بوده است.
حریرچیان با اشاره به نقش های متفاوت پدر در سریال های 
مختلف این چنین گفته بود: »در پروژه های زیادی نقش پدر را 
بازی کرده ام اما ســعی کردم همیشه یک نوع پدر نباشم؛ پدرها 
متفاوت اند اما خوب. من همانی هســتم که در »آشپزباشی« 
نقش یک پــدر بادیســیپلین را بازی کردم و در »ســاختمان 
پزشــکان« هم نقش یک پدر بلغمی مزاج، طناز و باری به هر 
جهت؛ این پدرها با هم متفاوت اند اما باید شخصیت  را در فیلم 

و سریال پیدا کرد اینکه چه هستی و که هستی«.
این بازیگر طناز تصور می کرد »ساختمان پزشکان« به دلیل 
اقبال زیاد مخاطبان تداوم پیدا کند و این چنین می گفت: »این 
مجموعه مورد اقبال شدید مردم قرار گرفت. کسانی را دیدم که 
اعتراف کردند برای بار چندم یک قسمت از آن را تماشا کرده اند 
و لذت برده اند. حال چرا آن را ادامه ندادند، نمی دانم اما تصور 
می کنم در آینده ای بسیار نزدیک این سریال تداوم پیدا کند؛ به 
دلیل اینکه خواسته مردم شرط است و مردم باید بخواهند. این 
سریال به بیشتر مســائلی که در جامعه مطرح بود، پرداخت. 
کمبودهــا،  کژی ها،   کاســتی ها،   خوبی ها، بدی ها، مســائل 
اداری،  خانوادگــی،  ورزشــی و همه  چیز در آن مطرح شــده؛ 
منتهــا انتقاد در لفافه  طنز بــود«. حریرچیان همچنین درباره  
لــزوم حمایت تلویزیون از هنرمندان و کارگردان طناز حرفه ای 
هم این چنین گفتــه بود: »بازی یک بازیگر در هر نقشــی که 
باشد لازم است اما کافی نیست بلکه زمانی کفایت می کند که 
حمایت باشد. خوشبختانه مردم ایران به طور خاص هم هنرمند 
هستند، هم هنرپرور و هم هنردوست و همه  حمایت می کنند. 
من به نمایندگی از تمام هنرمندان پدر ایران می گویم، ما متکی 
به محبت مردم هســتیم. نقطه  اتکا ما مردم هستند. اگر مردم 
کنار بکشند ما زمین می خوریم. حمایت ها،  تشویق ها، تقدیرها 
و پشتوانه های مردم است که ما را سرپا و زنده نگه داشته است. 
تلویزیون باید حامی بازیگران باشد تا بهتر بتواند ارائه  خدمت 
کند. در این صورت بازیگران بهتر می توانند، نقش آفرینی کنند 
و نقش خودشان را پیدا کنند. وقتی کسانی که در رأس هستند 
حمایــت کنند و به طــرف جلو هدایت کننــد، بازیگران بهتر 
می روند. در نتیجه با احتیاط قدم برمی دارند؛ مبادا اینکه زمین 
بخورند اگر هم خوردند، بدانند کسی هست که زیر بال شان را 
می گیرد و بلند می کند«. این هنرمند پیشکسوت اصفهانی متولد 
20 مرداد 1311 بود. او در ســال 1348 اولین تجربه تلویزیونی 
خود به نام »عکاس باشــی« را انجام داد و فعالیت ســینمایی 
خود را با بازی در فیلم »جعفرخان« به کارگردانی زنده یاد علی 
حاتمی آغاز کرد. گفته می شــود که او فعالیت هنری خود را از 
دی  ماه 1326 در تئاتر اصفهان با مدیریت زنده یاد اســتاد ناصر 
فرهمند آغاز کرد. در شهریور 1332 به تئاتر سپاهان با مدیریت 
علی صمدی پیوســت و از سال 1338 رسماً در رادیو اصفهان 
به  عنوان هنرپیشــه، گوینده، تهیه کننده، گزارشگر، کارگردان 
و مجری برنامه های تفریحی- هنری شــروع به کار کرد. این 
بازیگر قدیمی در آثار ســینمایی چون »عزیز میلیون دلاری«، 
»قاعده بــازی«، »یک بوس کوچولو«، »فرش باد«، »گاهی 
به آســمان نگاه کن«، »جعفرخان از فرنگ برگشــته« و ... 
بازی کرده اســت. مجموعه های تلویزیونی چون »خاتون«، 
»آشپزباشــی«، »ســاختمان پزشکان«، »ســایه سلطان«، 
»پژمان«، »تفنگ ســرپر«، »یکی بود یکی نبود«، »هشت، 

بهشت« و ... از او به یادگار مانده است.
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دیدگاه: تحلیل اقتصادی

بحران ایده ها
در باب مزایای زیستن در  بحران های ایران

نســل ما در »شــرایط حســاس کنونی« به دنیا آمد، در 
»شــرایط حســاس کنونی« زیســت و احتمالًا در »شرایط 
حســاس کنونی« منقرض خواهد شــد. آنچه که برای بقیه 
جوک اســت شاید برای ما خاطره باشــد. آنقدر به زندگی در 
بحران خو کرده ایم که آرامش را نمی توانیم تحمل کنیم. نیازی 
به گفتن ندارد اما برای مثال همین امسال و ماجرای مهم ترین 
نرخ اقتصاد )قیمــت دلار( را ببینید؛ مطلقاً برنامه ریزی برای 
آینده غیرممکن است و ما خواب زدگان هم حیران، دنبال اینکه 

امروز چه شده و فردا چه خواهد شد.
چند روز پیش اتفــاق جالبی افتاد، بخت برگشــته ای در 
خیابان طالقانی رنگ نمای ساختمان خود را به صورتی تغییر 
داد؛ رنگی نامتعارف که البته در تضاد کامل با ســاختمان های 
تیره و رنگ ورو رفته مجاورش بود. بانویی معمارباشی شروع 
کرد به انتقاد که چه وضعی است، مگر شهر صاحب ندارد که 
هر کس هر رنگی دلش خواســت به نمای خانه بزند؟ هویت 
بصری و موزون بودن شــهر چه می شــود و ... کسانی هم از 
شــهرداری پیگیر شــدند که مالک رنگ را تغییر دهد. از این 
طرف صدای عده ای بلند شــد که خوبیت ندارد گشت ارشاد 
رنگ نما تشکیل دهید، به شما چه مربوط که طرف چه رنگی 
به ســاختمانش می زند! مگر جان و مــال دیگری را به خطر 

می اندازد؟ چهاردیواری اختیاری و ... .
اما چه نتیجه ای می شــود گرفت؟ بحــران، یعنی ایده های 
قبلــی کار نمی کند، پس بایــد ایده های جدیــد خلق کرد و 
صاحبــان ایده ها با هــم گفت وگو کنند تا راهــی برای بیرون 
آمدن از بحران خلق شــود. مشــکل اصلی کشــور و به طور 
خاص دولت جدید، بی ایده بودن و تئوری نداشــتن است. در 
چنین اوضاعی حتی خوش نیت ترین ها هم فقط منابع را هدر 
می دهند. توصیه اصلی در شرایط فعلی می تواند این باشد باید 
اجازه داد ایران تمام پتانســیل فکری خــودش را فریاد بزند و 
گروه های مختلف صدای شان را به گوش بقیه برسانند؛ چیزی 

که سیاسیون بعید است زیربارش بروند. 

امیرحسین خالقی
 تحلیلگر اقتصاد

بــا توجه به حجم خیره کننده اطلاعاتی کــه در اختیار مدیران 
شرکت ها قرار می گیرد، ســاده انگاری آنها در برابر اخبار رسانه ها 
بســیار غیرمنطقی به نظر می رســد. اما رهبران شرکت ها آن گونه 
گاه نیســتند. برناندو  کــه انتظار مــی رود از تحولات اقتصادی آ
کاندیا از دانشگاه کالیفرنیا و همکارانش در سال 2021 پاسخ های 
مدیران به نظرســنجی فدرال رزرو کلیولند را درباره تورم بررسی و 
مطالعه کردند. پژوهشگران به کشفی رسیدند که آن را »بی توجی 
سیستماتیک« به مسائل سیاست پولی و تورم نام گذاشتند. بیش 
از 80 درصــد از مدیران عامل نمی دانســتند که نــرخ تورم هدف 
فدرال رزرو چه عددی اســت. دوسوم از آنها حتی نمی توانستند، 
عــدد را حدس بزنند. همچنین مدیران در مــورد پیامدهای تورم 
در ســال گذشته هیچ اطلاعی نداشتند )هرچند این موضوع جزو 
اطلاعات عمومی به  شــمار می رود(، چه برســد به اینکه بگویند 
پیامدهای احتمالی آن در ســال پیش رو چــه خواهد بود. به نظر 
می رسد که پیشرفت  حرفه ای مدیران شرکت ها به تحلیل های عمیق 
اقتصادی وابسته نیست. بنابراین پوشش خبری رسانه ای یکی از 
روش هایی اســت که در آن تورم بالا به افزایش بیشــتر قیمت ها 
می انجامد. خبرنگاران بیشتر درباره تورم فزاینده می نویسند تا تورم 
کاهشی و به این ترتیب کیلومتر آخر مســیر را دشوارتر می کنند. 
نشریه اکونومیست هم به همان اندازه دیگر نشریات مقصر است. 
ما وسوســه می شــویم که گناه تداوم تورم را به گردن مدیران عامل 

بیندازیم اما در واقع خود باید عذرخواهی کنیم.
در یک  ســال ونیم گذشــته تورم در جهان ثروتمند به  شــدت 
کاهش یافــت. برخی بانکداران مرکزی، کاهــش نرخ های بهره 
را آغاز کرده اند اما هنوز آماده نیســتند که موفقیت شــان را جشن 
بگیرند. در برخی کشــورها نرخ تورم هســته )یعنی بدون لحاظ 
کــردن قیمت هــای پرتلاطم غذا و انــرژی( همچنــان به میزان 
آزاردهنده ای بالاســت. این نرخ در آمریکا بــه 3/2 و در منطقه 
یورو به 2/9 درصد می رســد. این درحالی است که اقتصادهای 
زیربنایی نشانه هایی از کندی رشد دارند و بازارهای مالی روز به روز 

آشفته تر می شوند. وظیفه دشــوار بازگرداندن روند رشد قیمت ها 
به ســطوح طبیعی تر هنوز به پایان نرسیده است و کیلومتر آخر از 
همه دشــوارتر می نماید. سیاست گذاران در سال های اخیر نگران 
آن بودند که انتظارات تورمی افسارگسیخته شوند. اینکه طولانی 
شدن دوران تورم بالا باعث شود هم خانوارها و هم بنگاه ها انتظار 
افزایش بیشــتر قیمت ها را در آینده داشته باشند. این چشم انداز 
به ویژه از آن جهت نگران کننده است که چنین باورهایی می توانند 
خودتکمیل کننده باشــند و کارگران برای دستمزد بالاتر چانه زنی 
کنند با این هدف که افزایش قیمت ها جبران شــود. اقتصاددانان 
اغلب بر این موضوع تمرکز می کردند که انتظارات چگونه در میان 
خانوارها پایدار می شوند اما پژوهش های اخیر بررسی می کنند که 
چگونه بنگاه ها به افزایش قیمت ها واکنش نشان می دهند. بررسی 
این امر نه  تنها یافته های غافلگیر کننده ای به دست می دهد بلکه به 
ما بینش تازه ای می دهد که بفهمیم چرا کیلومتر آخر مسیر اینقدر 
دشــوار است. قطعاً شــرکت ها به  خوبی می دانند که تورم به کجا 
می رود. به هر حال، آنها مرتب داده های مربوط به قیمت نهاده ها 
را دریافت می کنند و می دانند مشتریان تا چه اندازه حاضرند برای 
کالاها و خدمات شان پول بپردازند. بنگاه ها برای درک این موضوع 
انگیزه قوی تری دارند. اگر شرکتی راهبردهای قیمت گذاری رقبا 
در ماه ها و ســال های آینده را نشناســد با احتمــال زیاد متضرر 
خواهد شــد. با وجود این به نظر می رســد که منابع به روزرسانی 
 نشده اطلاعاتی به  راحتی مدیران شرکت ها را گمراه می کنند. آنها 
بــه  ویژه تحت تاثیر داده های قدیمی و گذشــته نگر نهادهای آمار 
ملی قرار می گیرند. مقاله جدید ایــان یوتزف )Yotzov( از بانک 
انگلستان و نویســند گان همکارش بررسی می کند که بنگاه ها در 
ســال های 2024-2022 چگونه در برابر تورم واکنش نشان دادند. 
پژوهشگران برای این کار از داده های »پنل تصمیم گیرنده« استفاده 
کردند که برنامه نظرسنجی از مدیران شرکت های بریتانیایی است 
و بانک انگلســتان از ســال 2016 بــه بعد هر مــاه آن را به اجرا 
می گذارد. پاسخ دهندگان دو هفته وقت دارند تا نظراتشان را ارسال 
کنند و پاســخ ها به محض دریافت مهر زمانی می خورند بنابراین 
پژوهشــگران می توانند، انتظارات تورمی بنگاه ها را با شــاخص 
ماهانه بهای مصرف کننده )CPI( مقایسه کنند. آنها متوجه شدند 
که افزایش غیرمنتظره یک واحد درصدی تورم CPI به میزان 0/7 

واحد درصد، انتظارات تورمی را در روزهای بعد بالا می برد و این 
روند ادامه می یابد تا بر هفته های بعد نیز تاثیر بگذارد. سال گذشته 
پژوهشــگران دانشــگاه کالیفرنیا به نتیجه مشابهی رسیدند. آنها 
پژوهشــی با روشی مشابه در اسرائیل انجام دادند و متوجه شدند 
افزایش غیرمنتظره یک واحد درصدی تورم به افزایش 0/5 واحد 
درجه ای انتظارات منجر می شــود. حقیقت امر آن است که آمار 
رســمی تورم بیشتر از نظرات شرکت ها بر چشم انداز عمومی تورم 
تاثیر می گذارد و حتی دیدگاه های آنها را در مورد مسیر قیمت های 
محصولات خودشان تغییر می دهد. تحلیل داد ه های برنامه »پنل 
تصمیم گیرنده« بانک انگلستان نشان می دهد که یک واحد درصد 
افزایش در تورم اصلی )Head Line( انتظار رشد قیمت های خود 
شــرکت را 0/6 واحد درصد بالا می برد. این انتظارات به گونه ای 
شــکل می گیرند که بانکداران مرکزی هم نگران می شــوند. آمار 
رســمی بالای تورم، قیمت های انتظاری را بــالا می برد اما آمار 
پایین تورم به همان انــدازه قیمت های انتظاری را پایین نمی آورد. 
رســانه ها نیز ممکن اســت تا حدی نقش داشــته باشند. آقای 
یوتزف و همکارانش براســاس تعداد مقالات روزنامه ها که در آن 
از افزایش قیمت ها ســخن گفته  می شود، شاخصی را برای بحث 
تورم در نشریات بریتانیایی تعریف کردند. پژوهشگران با توجه به 
این شاخص متوجه شــدند، روزهایی که تعداد این قبیل بحث ها 
در نشــریات بیشتر می شــود، انتظارات تورمی در میان شرکت ها 
نیز بالا می رود. آنها به این فرض رســیدند که بنگاه ها، اطلاعات 
مربــوط به تورم را به جای نهادهای رســمی آماری مســتقیماً از 
رســانه ها می گیرند. بین سال 2019 و اکتبر 2022 که CPI به نقطه 
اوج 11/1 درصد رسیده بود، تورم در بریتانیا 6 برابر شد. در همان 
زمان، رسانه های بریتانیایی 6 برابر بیشتر از سال های 2010-2019 
اخبــار تورم را پوشــش می دادند. اما در دورانــی که تورم کاهش 
یافت، علاقه مندی رســانه ها به آن کمتر شد. یک عبارت قدیمی 
رایج در میان خبرنگاران هســت کــه می گوید، »خونریزی توجه 
را جلب می کند« به همین ترتیب نوشــتن درباره دردهای ناشــی 
از تورم فزاینده برای خبرنگاران بســیار جذاب تر از نوشتن درباره 
لذت کاهش تورم است. چنین واقعیتی درک شرکت ها از وضعیت 

اقتصاد را به انحراف می کشاند. 
منبع: اکونومیست

چرا شرکت ها درباره تورم اشتباه می کنند؟

بنگاه های گیج
مهتا معرفت

 مترجم
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گزارش ویژه

 آئین تجلی از اصحاب رسانهل
به همت شهرداری کرمانشاه

کرمانشاه - ماهوتیان - به همت شهرداری کرمانشاه 
آئین تجلیل از خبرنگاران و اصحاب رسانه در هتل 

پارسیان کرمانشاه برگزار شد.
نادر نوروزی، شــهردار کرمانشاه ضمن تبریک 
روز خبرنگار به اصحاب رسانه، گفت: رسانه ها رکن 
چهارم دموکراسی و مطالبه گر هستند و صدای مردم 
را به گوش مدیران و مســئولان می رسانند. شهردار 
کرمانشاه بیان داشــت: ما تمام تلاش خود را برای 
بهبود وضعیت شــهر انجام می دهیم اما نمی شــود 
گفت که کارهای ما بی عیب ونقص است. وی ادامه 
داد: مشکلات کرمانشاه یک شبه به وجود نیامده و 
طی دوره های قبل به مرور افزایش یافته است؛ پس 
نمی توان انتظار داشــت که در زمان کوتاهی برطرف 

شوند.
شــهردار کرمانشــاه تصریــح کــرد: انتقاداتی 
درخصــوص انباشــت زباله وجــود دارد. ما برای 
برطرف کردن این مشکلات و جمع آوری زباله ها با 
کمبود نیرو و ماشین آلات مواجه هستیم، ولی با این 
وجود در چند شــیفت افراد درحال فعالیت هستند 
و اگر چند روز زباله ها جمع آوری نشــوند آن موقع 
می توان معنی انباشــت زباله را دریافت. وی ادامه 
داد: نمی گوییم مشــکلات وجود ندارد، ولی اینکه 
بخواهیم تمام تلاش هــا و زحمات را نادیده بگیریم 

این هم درست نیست.
نوروزی بیان داشــت: با زبان تهدید با همدیگر 
صحبت نکنیم و اگــر انتقاد می کنیــم انتقادمان از 
ســر انصاف باشد تا زمینه توســعه فرهنگی شهر را 
فراهــم ســازیم. وی ادامه داد : این مراســم جهت 
تجلیل از خبرنگاران و اصحاب رســانه است و هر 
زمانی که رســانه ها فرصت داشته باشند من حاضر 
به پاسخگویی هستم و می توانند در فرصت دیگری 

پیگیر مسائل و مشکلات شهر باشند.
در ادامه مراسم، شهردار کرمانشاه از تکواندوکار 
المپیکی کرمانشــاه، »آرین سلیمی« تقدیر و تشکر 
کرد و قــول داد پس از طی مراحــل قانونی وی به 
استخدام رسمی شهرداری کرمانشاه در خواهد آمد.
وی همچنین قول دادند که یکی از اماکن ورزشی 

شهرداری نیز به نام وی نامگذاری کنند.

گروه اجتماعی: اصغر جهانگیر، ســخنگوی قــوه قضائیه درباره 
آخرین وضعیت پرونده »چای دبــش« و اقدامات و برخورد ها با 
عوامل این پرونده، گفته کــه  » درحال حاضر یک نفر از کارمندان 
بانک و یک نفر از مدیران وزارت جهاد کشــاورزی و ســه نفر از 

کارمندان گروه دبش در بازداشت هستند«.
او تاکید کــرده که »تقریباً از ٢٠٠ نفر از اشــخاص حقیقی که 

به عنــوان اعضــای هیات مدیــره و مدیران عامل در این 
شرکت و شرکت های تابعه بوده اند تحقیقات لازم به عمل 
آمده است. درحال حاضر ٩ شرکت وابسته شرکت دبش 
فعال هستند و تعدادی از شرکت هایشان نیز غیرفعال اند؛ 
این شرکت ها از ٢١ بانک تسهیلات ریالی به میزان ٣٣٠ 
هزار میلیارد ریال اخذ کرده بودند و تعهدات سنگینی در 

این خصوص داشتند«.
ســخنگوی قوه قضائیه تاکید کرده که »در مورد این 
پرونده تحقیقات گسترده ای صورت گرفته و تاکنون 65 
تا ٧٠ نفر احضار شده اند. درخصوص مدیران و کارمندان 

متخلفی کــه در وزارتخانه هایی چون جهاد کشــاورزی، وزارت 
صمت، بانک مرکزی، سازمان ملی استاندارد، سازمان غذا و دارو 
و گمرک و شبکه بانکی بودند تحقیق به عمل آمده و پرونده درحال 
تکمیل اطلاعات اســت. پس از جمع آوری اطلاعات، اقدام لازم 

درخصوص این افراد صورت خواهد گرفت«.
او همچنیــن گفته که »همچنین متهم اصلی »اکبر رحیمی« 
اســت که به اتهام اخلال در نظام اقتصــادی، قاچاق ارز و کالا 
و عدم تودیع وثیقه ١5٧ هزار میلیاردی در بازداشــت است. اگر 
پرونده طولانی شــده اســت به دلیل عدم همکاری این فرد بوده 
اســت که امیدواریم در صورت همکاری متهم شاهد به سامان 

رسیدن سریع پرونده باشیم«.
نــام اکبر رحیمی دارآبــاد، مدیرعامل چای دبش که با فســاد 
اقتصادی 3 میلیارد دلاری هم سنگ شده است، تا اینجا بزرگ ترین 
فساد اقتصادی تاریخ ایران را با رقم  3/37 میلیارد دلار  با همکاری 
وزارتخانه های کشاورزی، صمت، گمرک و بانک کشاورزی رقم 
زده اســت. اکبر رحیمی، مدیرعامل گروه کشــت  و صنعت دبش 
که اکنون در زندان به ســر می برد، متولد ســال 1350 است. تولید 
چای، شــغل خانوادگی و موروثی آنهاست و سه نسل در خانواده 
آنها تولید چای رواج داشــته اســت. او تا مقطع کارشناسی ارشد 
در رشــته مدیریت بازرگانی تحصیل کرده و از همان ابتدا در شغل 
بیزینس و تجارت فعالیت داشته است. رحیمی سال 1376 ابتدا با 

دو سوله کار خود را آغاز کرد و شرکت چای دبش را تاسیس کرد. 
آن زمــان پدرش محمدرحیم رحیمی، مدیرعاملی چای دبش را بر 
عهده داشــته اســت و او در بخش فروش فعالیت می کرده است. 
برخی منابع از وجود 10 هزار هکتار ســالن تولید چای دبش خبر 
داده اند. اکنون شرکت اکبر رحیمی با ظرفیت تولید بیش از 6 هزار 
تن چای در ســال یکی از شــرکت های مهم در زمینه تولید چای 

محســوب می شود. شرکت او حالا با ثبت رکورد تاریخی در فساد 
3/7 میلیارد دلاری به نقل محافل تبدیل شده است.

چند ســاعت بعد از نشست خبری ســخنگوی قوه قضائیه،  
همزمان برخی از کانال های خبری از زندانی شدن ساداتی نژاد، وزیر 
وقت وزارت جهاد کشاورزی دولت سیزدهم خبر دادند. ساعتی از 
انتشــار این خبر نگذشته بود که توسط برخی از سایت های خبری 

تکذیب شد.
وزیر کشــاورزی دولت ســیزدهم یکی از متهمان پرونده چای 
دبش بود و پیش از این به 3 سال زندان محکوم شده بود، به ادعای 
کانال های خبری، او روانه زندان شده تا دوران حبس خود را سپری 
کند. یک ساعت بعد اما اعلام شد که حکم ساداتی نژاد و اعزام وی 
به زندان برای تحمل حبس در پرونده نهاده های دامی صحت ندارد 

و حکم وی هنوز اجرا نشده است.

 W ماجرای فساد دبش
ماجرا از این قرار است که این برند موروثی برای واردات چای 
درجه یک هندی اقدام به ثبت ســفارش کرده، اما در عمل همان 
چای درجه دوم را که به عنوان محصول صادراتی ایران به کنیا برده، 

حتی بدون فک پلمب به کشور بازگردانده است!
شرکت دبش با این ترفند موفق شده در طول این سال ها، چای 
دودلاری را بیــن 14 تا 20 دلار به بازار عرضه و در هر کیلو به  طور 

میانگین، 15 دلار سود کند. اما طبیعی است که برای جابه جا کردن 
رکورد فساد در ایران، وجود یک شرکت کافی نیست؛ بلکه این امر 
قبل از هر اقدامی به تشــکیل یک کارتل مافیایی و حضور افرادی 
از نهاد های دولتی نیازمند است. موضوعی که در گزارش سازمان 
بازرســی هم به آن اشاره شــده و نام مدیران مختلفی، ازجمله در 

وزارت کشاورزی مطرح شد. 

 Wواردات نیاز ۱۴ سال چای کشور
در طول این ســال ها شرکت دبش درحالی توانسته 
سیستمی متشکل از وزارتخانه های جهاد کشاورزی، 
صمت و اقتصــاد و نهاد هایی همچون بانک مرکزی، 
گمرک، ســازمان توسعه تجارت، سازمان استاندارد و 
حتی غذا و دارو را همدســت خود کنــد که ارز مورد 
نیاز واردات چای در هر ســال حدود 240 میلیون دلار 
تخمین زده می شود، اما شرکت دبش به اندازه نیاز 14 
ســال کشــور، ارز یارانه ای دریافت و منابع کشور را 

غارت کرده است.
از سوی دیگر، درحالی که 127 شرکت دیگر واردکننده چای، 
پشت محدودیت های دولتی اسیر شده اند، اظهارات رئیس سازمان 
بازرســی گواه ایجاد »مسیر سبز« گمرکی برای ترخیص کالا های 
این گروه بدون استعلام نهاد های مرتبط است. البته این پایان ماجرا 
نیست، این شرکت که برای ثبت رکورد بزرگ ترین فساد اقتصادی 
تاریخ ایران با وفور منابع بیت المال مواجه بود، بخشــی از ارز های 
نیمایی را هم در بازار آزاد و تقریباً با دو برابر قیمت به فروش رسانده 
است. در این بین، نگاهی به شرایط بازار چای ایران نشان می دهد 
به رغــم مازاد چند برابری محصول، چــای در ایران 6 برابر قیمت 
جهانی به دست مصرف کننده می رســد تا بدین ترتیب چای دبش 

بیش از هر کسی سفره و معیشت مردم را بسوزاند.
در انتخابات ریاســت جمهوری،  کاندیداها به ماجرای فســاد 
چای دبش اشــاره کردند. ســعید جلیلی،  کاندیــدای مغلوب در 
این باره گفــت که  »وقایــع نامطلوبی نظیر چای دبش ناشــی از 
ناهمخوانی منابع و مصارف بــود. دولت باید اولویت ها را بداند و 
فرآیند ثبت سفارش و تامین و تخصیص ارز باید به موقع و به روز 

باشد که موجب التهاب در بازار ارز نشود«.
مسعود پزشکیان، دیگر کاندیدا و پیروز انتخابات دوره چهاردهم 
نیز گفته بود که »شــعار دادن کار سختی نیست، در دولت رئیسی، 

چرا وزیر کشاورزی بازداشت شد؟ چای دبش چرا اتفاق افتاد؟«

سرانجام دبش 
سخنگوی قوه قضائیه می گوید:

یک مدیر وزارت جهاد کشاورزی و سه کارمند چای دبش در زندان به سر می برند

ویروس ها دست بردار نیستند. هنوز هراس از ویروس دنگی و کرونا باقی مانده که این بار نوبت 
به آبله میمونی رسیده اســت. موارد ابتلا به  اندازه ای افزایش یافته که سازمان بهداشت جهانی، 
وضعیت را اضطراری اعلام کرده اســت. سازمان بهداشت عمومی سوئد اخیراً نخستین مورد از 

ابتلا به گونه خطرناک بیمــاری »ام پاکس« را که پیش از این به »آبله 
میمونی« معروف بــود، در خارج از قاره آفریقا ثبت کرد و زنگ های 
خطر به صدا در آمد. وزارت بهداشت پاکستان هم به تازگی اعلام کرده: 
»یک مورد ابتلا به ویروس »ام پاکس« )آبله میمونی( را در بیماری که 
اخیراً از یکی از کشــور های عربی حاشیه خلیج فارس بازگشته بود، 
تایید کرده است«. آبله میمونی، یک بیماری عفونی واگیردار ناشی از 
ویروس آبله اســت که می تواند در برخی از جانوران و انسان ها ایجاد 

شود. نشــانه های آن با تب، سردرد، درد های ماهیچه ای، لنفادنوپاتی و احساس خستگی آغاز 
می شــود. به دنبال آن دانه هایی روی پوســت ایجاد می شود که پس از خارش تاول و زخم ایجاد 
می کنند. دوره نهفتگی آن حدود 10 روز است و مدت زمان نشانه های بیماری معمولًا دو تا چهار 
هفته تداوم پیدا می کند. به گفته کارشناســان؛  واکسن این بیماری در 
ایران نیســت، چراکه موارد ابتلا تاکنون دیده نشده است. بیشتر این 
واکســن ها باید به کنگو برود. چراکه به شــدت کشور های آفریقایی 
درگیر این بیماری شدند و به زودی قاره آفریقا را می گیرد و چون یک 
مورد هم در ســوئد دیده شده این خطر افزایش یافته است. همچنین 
گفته می شــود کیت تشــخیص در ایران وجود دارد اما مهم این است 

که مسافران کنترل شده و تشخیص سریع انجام و بیمار ایزوله شود.

خطر آبله میمونی در ایران
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ادامه سه شنبه 29 خرداد
مصاحبه با محمد صادق الحسینی

 عصر، مصاحبه ای با محمد صادق الحسینی، 
درباره سیاست خارجی نظام داشتم. آقای بهزاد 
نبوی، ]نماینده تهران[ آمد. از اختلاف نظر دوم 
خردادی ها با رهبری گفت و پیشنهادهایی برای 
رفع اختلاف داشــت. گفت، با این گونه دخالت 
رهبری در مساله تحقیق و تفحص ]صداوسیما[ 

موافق نیست گرچه مشکل را حل  کرده است.

چهار شنبه 30 خرداد 
43 کشته در بمباران هواپیماهای آمریکایی

جمعــی از مدیــران صنایع ویژه، همــراه دکتر 
مجید عباسپور، ]رئیس صنایع ویژه سازمان صنایع 
دفاع[ آمدند. گزارشــی از وضــع صنعت دادند؛ 
با توجه به پیوســتن ما به کنوانسیون ]عدم اشاعه 
سلاح های هســته ای)ان پی تی([ و حضور مرتب 
بازرسی های بین المللی من هم ضمن سخنرانی از 
اهمیت کارشان گفتم. آقای رضا فقیهی و عمویش 
آمدنــد. از وضع بد فرش ایــران و رکود صنعت و 

ماندن روی دست تجار و تولیدکنندگان گفتند.
عصر اعضــای جامعه روحانیت مبارز در دفترم 
جلسه داشتند. درباره انتخابات ]ریاست جمهوری[ 
و مســایل بعد از آن صحبت شد. من گفتم، جناح 
راســت با این افکار و شــرایط، معلوم نیست دیگر 

بتواند اکثریت آرا را به دست آورد.
پاکســتان  در  مشــرف  ]پرویــز[  ســپهبد 
]محمدرفیــق[ تــارر، رییس جمهــور را برکنــار 
کرده و دو مجلس که معلــق بودند را منحل  کرده 
و خود با حفظ ســمت ]نخســت وزیر[، ســمت 
ریاســت جمهوری را هم به عهده گرفته و مراسم 

تحلیف انجام داده است. 
هواپیماهــای آمریکایی، امــروز منطقه ای در 
غرب موصل را بمباران کرده اند و 43 نفر را کشته 
و 11 نفر را زخمــی کرده اند. در لبنان بین ]رفیق[ 
حریری، نخســت وزیر و حزب الله اختلاف بروز 
کرده و با خروج بخشی از نیروهای سوری، موضع 

حزب الله ضعیف شده است. 
در الجزایر، درگیری ها و شــعارها ادامه دارد. 
در افغانســتان، ظاهرشــاه برای ایجاد وحدت و 
آرامش فعال شده است و آتش بس رسمی فلسطین 
و اســرائیل مرتباً نقــض می شــود. در انتخابات 
بلغارستان، حزب پادشاه سابق- سی نیون دوم- با 
42 درصد آرا برنده شده و او بعد از 56 سال آوارگی 
به پیروزی رسیده است؛ نشانی از شکست مکتب 

مارکسیسم.
 

پنج شنبه 31 خرداد 
200 شهر دچار مشکل کم آبی

در خانه بودم. اکثر وقت به مطالعه  گذشت. 
کف اســتخر را تمیز کردم. آب منزل قطع است؛ 
گویــا به خاطــر کمبود آب در اثر خشکســالی 
و تمریــن صرفه جویی،گرچــه به اســم تعمیر 

لوله هاست. 
خشکسالی فشــار زیادی دارد. در بسیاری 
از روستاها، آب نیســت و با تانکر آب می برند. 
از خیلی روســتاها مردم مهاجــرت می کنند و 
برای معاش به شهرها می روند. تاکنون نزدیک 
200 شهر دچار مشکل کم آبی است و در بعضی 
شــهرها مثل مشهد، جیره بندی آب شروع شده 
اســت. به ]آقای[ ســلطانعلی  ]محمدزاده[ که 
روزی دو سه ساعت    برای امور باغچه به خانه 
می آید، دلــداری دادم؛ محافظان با او بدرفتاری 

کرده بودند و رنجیده بود.
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تقویم

اگرچه در نظر بسیاری، اتمام جنگ تحمیلی عراق علیه 
ایران همان تاریخ قبول قطعنامه 598 شــورای امنیت 
سازمان ملل از سوی ایران مبنی بر پایان جنگ 8 ساله 
است که در تیرماه 1367 به وقوع پیوست اما آتش بس 
میان دو کشــور حــدود یک ماه بعــد، در 29 مرداد با 
پذیرش قطعنامه از سوی عراق محقق شد و البته پس 

از آن مذاکرات صلح حدود دو سال زمان برد.
پنج روز پس از پذیرش قطعنامه از ســوی صدام، 
نخســتین مذاکره میان ایــران و عــراق در ژنو برگزار 
شــد تا قطعنامه ســازمان ملل به اجرای کامل برسد. 
جلســه آغاز شــد و هیات هــای ایرانــی و عراقی در 
پشــت میز مثلثی، مذاکره خود را آغــاز کردند؛ بدون 
آنکه سلامی میــان نمایندگان دو طرف جنگ رد وبدل 
شــود. مذاکرات 6 ســاعت زمان برد چراکه عراق به 
دنبال امتیــاز گرفتن در مورد ارونــد و نیز نجات خود 
از کمیته تعیین متجاوز بــود بنابراین مذاکرات اولیه به 
نتیجه نرسید. در مذاکرات بعدی تکیه عراق بر لایروبی 
ســریع اروندرود و آزادی کشــتیرانی در خلیج  فارس 
بود. ایران هم عقب  نشــینی نیروهای عراقی از خاک 
ایــران را بر لایروبــی مقدم می دانســت. مذاکرات باز 
به بن بســت خورد و دور بعدی در مهرماه همان سال 
در نیویورک برگزار شــد اما باز بی نتیجه بود. تا اوایل 
سال 1369 مذاکرات بی نتیجه همچنان ادامه داشت تا 
صدام  حســین در نامه ای به رهبری و رئیس جمهوری 
ایران، پیشنهاد ملاقات مصالحه در مکه را عنوان کرد. 
مذاکره ابتدا از ســوی ایران در سطح پایین پذیرفته شد 
و بعد هاشمی رفســنجانی، رئیس جمهــور وقت ایران 
در پاســخ به نامه از هر گونه ابتکار و پیشــنهادی که 
دو کشــور را به صلح جامع برساند، استقبال کرد و به 
رئیس  جمهور عراق گوشــزد کرد؛ ادامه اشغال بخشی 
از ســرزمین ایران، حرکــت در تحصیل صلح جامع را 
کند یا بی ثمر می کند. تصمیم ایران، مذاکره در ژنو و در 
مقر اروپایی سازمان ملل بود با این محور که قطعنامه 
598 کاملًا اجرا شود. به دنبال نامه هاشمی، صدام با 
پیشنهاد مذاکره بدون واسطه سفیران دو کشور در ژنو 

موافقت کرد.
پس از حــدود ســه ماه ونیــم نامه نــگاری میان 
رؤســای جمهور عراق و ایران که کتــاب آن نیز تحت 
عنــوان 12 نامه به چاپ رســیده اســت، ســرانجام 
رئیس  جمهور عراق در 23 مرداد 1369 شرایط ایران را 
برای صلح پذیرفت. صــدام آن زمان در جریان حمله 
به کویت تحت  فشــار بین المللی بــود بنابراین به آنچه 
ایران خواســته بود، تن داد. او در نامه اش نوشــت: با 
گوست  پیشــنهاد شــما مندرج در نامه جوابیه هشتم آ
1990 که توســط آقای برزان ابراهیم تکریتی نماینده ما 
در ژنو از نماینده شــما آقای سیروس ناصری دریافت 
شد و ناظر به لزوم مبنا قرار دادن عهدنامه 1975 است 
ضمن مرتبط دانســتن آن با اصــول مندرج در نامه 30 
ژوئیه 1990 ما به   ویژه در مورد مبادله اسرا و بندهای 6 
و 8 قطعنامه شورای امنیت، موافقت می شود براساس 
بند یک این نامه و مندرجــات نامه 30 ژوئیه 1990 ما 
آماده ایم، هیاتی را به تهران اعزام کنیم یا هیاتی از سوی 
شــما به بغداد سفر کند تا ضمن تهیه موافقت نامه های 
مربوطه، موجبات امضای آن را در ســطحی که مورد 
توافق قرار می گیرد، فراهــم نمایند. با این تصمیم ما، 
دیگر همه  چیز روشــن  شده است و به  این  ترتیب همه 
آنچه که می خواســتید و بر آن تکیــه می کردید، تحقق 
می یابد و دیگر اقدامی جز مبادله اسناد باقی نمی ماند. 
پذیــرش خواســته  ایران از ســوی صدام با اســتقبال 
کشورهای عرب خلیج  فارس و ترکیه مواجه نشد و آنها 
از همکاری ایران با عراق نگران شدند؛ ولی جمهوری 
اسلامی به آنهــا اطمینان داد برای خــروج نیروهای 

نظامی عراق از کویت پافشاری کند.

پایان مذاکرات دو ساله
روایتی از آخرین نامه صدام به هاشمی رفسنجانی 

در پایان جنگ تحمیلی

جلال الدین فارسی، کاندیدای اول حزب 
انتخابات  جمهوری اسلامی در نخســتین 
ریاســت جمهوری و جدی تریــن رقیــب 
بنی صدر؛ کســی بود که به واسطه اصلیت 
غیرایرانی اش از انتخابات کنار گذاشته شد 
و در کمتــر از دو دهه پس از آن اتفاقات در 
جریان شــکار کبک مرتکب قتل شــد. او 
که ظاهراً ابتدا به قصاص محکوم شــده بود 
28 مرداد سال 72 حکمش تغییر یافت و به 

پرداخت دیه محکوم شد. 

 W از سفرهای پی درپی تا عضویت در
ستاد انقلاب فرهنگی 

جلال الدین فارسی ســال 1312 به دنیا 
آمده بود؛ دبیر مدرســه کمال و از شاگردان 
محمدتقــی شــریعتی که در ســال 1339 
مخفیانــه به عراق رفت و از آنجا به  لبنان و 
سپس سوریه رفت. مخفیانه به ایران برگشت 
اما دستگیر شــد و به زندان رفت. از زندان 
که بیــرون آمد با نهضــت آزادی و مؤتلفه  
اسلامی همکاری کرد. اما او که در ایران هم 
سابقه پیشنهاد مبارزه مسلحانه را به نهضت 
آزادی داده بــود در پایــان دهــه 40 دوباره 
مخفیانه بــه لبنان رفت تــا در تریبت کادر 
مسلح و آموزش جنگ های چریکی به آنها 
کمک کند. بارها دســتگیر شد و به زندان 
رفت اما پس از انــقلاب بهمن 57 به ایران 
بازگشت. او به سرعت در تشکیلات انقلاب 
به  عنوان عضو شــورای مرکزی جمهوری 
اسلامــی جا گرفــت و به  عنــوان نماینده 
استان خراسان به عضویت مجلس خبرگان 
قانــون اساســی درآمد تا در کنــار  71 نفر 
دیگر پیش نویس قانون اساسی را بررسی و 
نهایی کنند؛ مجلسی که 28 مرداد سال 58 
با 75 نماینده تشــکیل شد و ریاست آن را 

حسینعلی منتظری بر عهده داشت. انقلاب 
که بنیان گذاری شده بود و دولت موقت به 
ریاست مهدی بازرگان خیلی زودتر از آنچه 
تصور می شد در اعتراض به اشغال سفارت 
آمریکا توسط گروه های تندرو، استعفا داد 
و شــورای انقلاب، برگزاری نخستین دوره 
ریاست جمهوری را در دستور کار قرار داد. 
دی  ماه سال 1359 کاندیداها معرفی شدند 
و جلال الدین فارســی به  عنوان جدی ترین 
گزینه حزب جمهــوری اسلامی در رقابت 
با ابوالحسن بنی صدر اعلام حضور کرد اما 
او که پدرش ســال ها قبل از هرات به ایران 
آمده بود و در واقع اصلیت ایرانی نداشــت 
عملًا نمی توانســت پا بــه عرصه انتخابات 
بگــذارد چــون در قانون اساســی یکی از 
شرایط نامزدی انتخابات ریاست جمهوری 
این است که کاندیدا »ایرانی الاصل« باشد. 
البته در دفاع از حضور فارسی در انتخابات 
گفته می شــد که پدرش زمانــی که هرات 
جزئی از ایران بــوده به آنجا مهاجرت کرده 
و بعد به ایران بازگشــته است. در هر حال 
این حرف ها نتیجه نداشت و او از رقابت در 
انتخابات ریاست جمهوری بازماند ولی در 
دور دوم مجلس شــورای اسلامی، نماینده 
شــد و بعد هم با حکــم بنیان گذار انقلاب 
اسلامی به عضویت ستاد انقلاب فرهنگی 

اولیه درآمد.

 W تغییر مسیر زندگی و فرار از اعدام
مسیر زندگی فارســی در ابتدای دهه 70 
با شلیک ســه تیر از اسلحه اش تغییر یافت 
و اگرچه قتل می توانســت زندگــی او را به 
مرگ سنجاق کند اما در نهایت به پرداخت 
دیه محکوم شد. او در طالقان وقتی درحال 
شــکار کبک بود با فردی به نام محمدرضا 
رضاخانــی درگیــر شــد، ابتدا از اســلحه 
شــکاری اش دو تیر به سمت پای او شلیک 
کرد و در نهایت با شــلیک ســوم به سمت 
او، باعث مرگش شد. فارسی که قصد فرار 

داشت اما برادر مقتول، او را به زور به داخل 
ماشــین می برد و از او می پرســد؛ چرا زدی 
و فرار کردی؟ جلال الدین فارســی می گوید 
به من فحــش داد. پرونده قتل از طالقان به 
کرج ســپس برای بررســی به تهران ارجاع 
می شــود؛ متهم اسفند ســال 71 با وثیقه  8 
میلیون تومانی از زندان آزاد شده و خرداد 72 
نخستین جلسه محاکمه اش درحالی برگزار 
می شود که مردم در ورودی کاخ دادگستری 
تجمع کرده بودند و خواستار قصاص بودند. 
فارســی در دادگاه ادعا کــرده بود که مقتول 
پیش  تر طــوری با بیل به صورتش ضربه زده 
که خون از بینی او فواره زده است و درحالی 
که هیچ ضربه آثار ظاهری نداشت، پزشک 
قانونی کرج اعلام کرد که در ســوراخ بینی 
سمت راست جلال الدین فارسی، سه لخته 
کوچک مشهود بوده اســت که می تواند به 
علت های مختلف ماننــد اختلال رگ های 
مویینه، دســتکاری بینی، افزایش ناگهانی 
و شــدید فشار خون و اصابت ضربه  خفیف 
ایجاد شــود و اصابت جســم سختی مانند 
دسته  بیل نمی تواند عامل این نوع خونریزی 
باشــد. پس از برگزاری چندین جلســه در 
نهایــت او از قتل عمد تبرئه شــد و به قتل 
شــبه عمد و دیه محکوم شــد. جلســات 
محاکمه  جلال الدین فارســی روزهای بعد 
ادامه یافت تا اینکه شــعبه 145 کیقری یک 
تهران، رای خود را مبنی بر تبرئه  جلال الدین 
فارســی از قتل عمد اعلام و وی را به قتل 
شــبه عمد و دیه محکوم کرد. روزنامه سلام 
28 مرداد ســال 1372 روایتی از تغییر حکم 
جلال الدین فارسی نوشت و اینکه براساس 
منابع خبرنگار این روزنامه در انشــاء اولیه 
رای، جلال الدین فارسی به قصاص محکوم 
شــده بود و فقط تایپ متن آن باقی مانده و 
قرار بود در روز چهارشنبه اعلان شود اما در 
این روز- چهارشــنبه- شنیده  ها حکایت از 
آن داشت که حکم تغییر یافته و متهم محکوم 

به دیه شده است.  

درباره سرگذشت پرفراز و نشیب جلال الدین فارسی که به اعدام محکوم شد

می خواست زنده بماند!

نیره خادمی
گروه تاریخ


